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ایسنا افزایش خودرو ازیک سو و کمبود فضای پارک 
وپارکینگ بــه ویژه پارکینگ هــای طبقاتی 
موجب شده که حاشیه خیابانهای ارومیه به محلی برای پارک خودروها 
تبدیل شود که همین جای پارک خودرو تبدیل به معضلی در شهر شده 

است.
در دهه گذشته طبق توافقی که بین شــهرداری و راهنمایی و رانندگی 
صورت گرفت حاشیه  برخی خیابان ها به عنوان پارکینگ در نظر گرفته 
شد و افرادی با عنوان پارکبان نیز در مقابل پارک خودرو مبلغ متغیری 
را از افراد دریافت می کردند که این طرح نیز با مشکلاتی همراه و عملًا 
متوقف شد هرچند عده ای گاهاً به صورت غیرقانونی فعالیت می کنند.
خلیلی یکی از شهروندان ارومیه در گفت وگو باایسنا افزود: سال گذشته 
در خیابان سرداران به خاطر پارک خودرو ۲۰ هزار تومان پارکبان از من 

پول گرفت.
وی ادامه داد: با وجود اینکه پول پارک را پرداخت کرده بودم چند روز 

بعد نیز قبض جریمه پارک برایم پیامک شد.
یکی دیگر از شهروندان ارومیه ای نیزدر گفت وگو باایسنا با اشاره به نبود 
قیمت ثابت برای پارک خودرو در مکان های مشخص شده در خیابان 
ها و حتی پارکینگ های سطح شهرافزود: هرکسی بصورت دلبخواهی 

پول دریافت می کند و قیمت مصوبی برای پارک ماشین وجود ندارد.
حجت مشتاق رییس پلیس راه فرماندهی انتظامی آذربایجان غربی در 
گفت وگو باایسناافزود: پارکبان ها تا زمانی که در شورای ترافیک مصوب 

نشود، نمی توانند در همه خیابانها فعالیت کنند.
وی تصریح کرد: خیابان های که حضور پارکبان برای آنها مشخص شده  
براساس مصوبه شورای ترافیک تابلو دارند وباهرگونه تخلف احتمالی 
آنها برخورد قانونی می شــود.رییس پلیــس راه فرماندهی انتظامی 
آذربایجان غربی  یاد آور شد:متولی پرداخت مجوز و نظارت بر فعالیت 
پارکبان ها و مبالغ دریافت از خودرو ها توسط آنها، شهرداری بوده  و از 
نظر تخلفات نیز شــهرداری آنها را رصد می کند.سرهنگ مشتاق اظهار 
کرد: هیچ پارکبان غیر مجاز در ارومیه نداریم همگی به صورت قانونی 
فعالیت دارنــد. ابراهیم صفری، معــاون امور زیربنایــی حمل ونقل 
شهرداری ارومیه در گفت وگو باایسنا افزود: پروژه پارکومتر ومدیریت 
پارک حاشیه خیابان ها یک امر مهم اســت که به زودی ساماندهی و 

بهره برداری مجدد از این ظرفیت در دستور کار قرارمی گیرد.
وی تصریح کرد: با حل مشکلات دســتگاه های پارکومتر و شناسایی 

نقاط جدید پروژه پارکومتر در ۲فاز اجرایی می شود.

صفری خاطر نشــان کرد: طــرح ســاماندهی پارکومترهــا با هدف 
ساماندهی و نظم وانســجام دادن به کار پارکومترها و پارکبان ها ۲بار 
بازنگری شده ودر صورت تصویب نهایی طرح، برای جذب پیمانکار برای 

عملیاتی شدن آن  فراخوان خواهیم داد.
معاون امور زیربنایی حمل ونقل شــهرداری ارومیه ادامه داد: قیمت 
پارک در حاشیه خیابان نیز باتوجه به سرانه درآمدی مشخص خواهد 

شد.
به گزارش ایسنا، به نظر می رسد شــهرداری با همکاری پلیس و راهور 
باید طرحی را برای سازماندهی پارک حاشــیه ای خودروها در سطح 
شهر ایجاد و اجرایی کنند تاضمن ایجاد عدالت اجتماعی و ایجاد رفاه و 
آسایش و رفاه شهروندان دیگر شاهد حضور پارکبانان بدون مجوز، که 
به دریافت پول زور از مردم می پردازند نباشیم، حالا چه پارکومتر باشد 

و چه پارکبان باشد.

وقتی پارکبان ها بدون مجوز پول زور می گیرند!

معضل جای پارک در خیابان های ارومیه

مسئول روابط عمومی و امور بین الملل سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج 
گفت: بچه مارهای پیتون بوستان شهید چمران سر از تخم در آوردند.

به گــزارش ایســنا، محمد ایــل بیگــی روز شــنبه ۱۳ خــرداد گفت: تخــم مارهــای پیتونی 
 که از حــدود دو ماه قبل در دســتگاه قــرار داشــتند، از امروز زیر نظر دامپزشــک ســر از تخم 

در می آورند.
مسئول روابط عمومی و امور بین الملل سازمان ســیما، منظر و فضای سبز شهری کرج گفت: 
بچه مارها از نژاد پیتون های غول پیکر هســتند که مادر آنها حدود ماه قبل در بوستان شهید 

چمران و در شرایط ویژه تخمگذاری کرد.
وی تعداد تخم ها را ٣٠ عدد برشــمرد و گفت: معمولا در تولد بچه مارها، همه تخم ها منجر به تولد 
بچه نمی شوند، ولی شرایط مناسب دمایی و نگهداری مناســب، باعث شده بیشتر تخم های این 
مار پیتون از سلامت بالایی برخوردار باشــند و از امروز تا سه روز آینده شــاهد خروج آنها از تخم 

خواهیم بود.
محمد ایل بیگی با اشــاره به ویژگی خاص این مارها در نگهداری تخــم نیز گفت: دمای نگهداری 
این مارها شاخصی برای تعیین جنسیت خواهد بود، به طوری که اگر دمای تخم ها بین ٢٧ تا ٢٩ 
درجه باشد، شاهد خارج شــدن مارهای نر و اگر دمای نگهداری بین ٢٩ تا ٣١ درجه باشد، مارها 

ماده خواهند بود.

زمان از تخم بیرون آمدن مارهای پیتون کرج رسید

استاندار آذربایجان غربی:

 پروازهای روزانه فرودگاه ارومیه
 افزایش یابد

استاندار آذربایجان غربی گفت: تعداد کم پروازهای روزانه فرودگاه 
ارومیه موجب نارضایتی مردم شــده و این پروازها می بایســتی 
افزایش یابد.محمدصادق معتمدیان شنبه ۱۳ خرداد در دیدار با مدیر 
عامل شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران خواستار دایر شدن 
مجدد پروازهای ارومیه مشهد به صورت هفتگی از فرودگاه ارومیه 
شد و افزود: متاسفانه مردم استان برای سفر به مشهد مقدس از 
مسیر هوایی از سایر فرودگاه های اســتان های همجوار استفاده 
می کنند و این مسئله موجب بروز مشکلاتی برای آنان شده است.

وی در ادامه با اشاره به آغاز پروازهای حج تمتع از فرودگاه ارومیه نیز 
اشاره کرد و گفت:  امیدواریم این پروازها نیز با کمترین تاخیر و  ارائه 
تسهیلات مناسب به حجاج برگزار شود.استاندار آذربایجان غربی 
همچنین با اشاره به شرایط ویژه استان به لحاظ جغرافیایی و نقش 
استان در صادرات محصولات مختلف و بویژه تولیدات کشاورزی 
خواستار فعال شدن هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران در ایجاد 
پروازهای باری در قالب کارگو از فرودگاه ارومیه شــد.در این دیدار 
مدیرعامل شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران نیز با قدردانی 
از دعوت استاندار آذربایجان غربی برای سفر به استان وپیگیری های 
مداوم ایشان برای رفع مشــکلات پروازی از فرودگاه های استان 
گفت: با پیگیری های انجام شده ضمن افزایش پروازهای روزانه 
فرودگاه ارومیه به مقصد تهران از هفتم تیرماه نیز به صورت هفتگی 
پروازهای مشــهد از فرودگاه ارومیه برقرار خواهد شد.فرزادی پور 
همچنین با اشاره به آماده بودن زیرســاخت های فرودگاه ارومیه 
برای پروازهای باری، از آمادگی هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران 

برای حمل محصولات صادراتی استان در قالب کارگو خبر داد.
 

بررسی مشکل آب شهرک گلخانه ای 
مهستان توسط مدیرعامل آبفای البرز

مدیرعامل آبفای البرز از تأسیسات و شهرک گلخانه ای هیدروپونیک 
مهستان بازدید کرد.به گزارش ایسنا، حمیدرضا نامداری، مدیر آب و 
فاضلاب شهری البرز به منظور بررسی مشکلات کم آبی این شهرک 
گلخانه ای کــه دارای ۶۴ واحد فعال برای کاشــت انواع محصولات 
کشــاورزی )توت فرنگی، گوجه فرنگی، کاهو و...( است با چند تن 
از گلخانه داران دیدار و طی جلسه ای به بررسی راهکارهای کمک به 
آنها پرداخت.گفتنی اســت اخیراً کامبیز حکیمی عضو هیات مدیره 
شرکت تعاونی شهرک های گلخانه ای مهســتان به ایسنا گفته بود: 
این شهرک بزرگترین شــهرک گلخانه ای هیدروپونیک تولید توت 
فرنگی است که متاسفانه به رغم رعایت زیرساخت های آبیاری برای 
تامین منابع آبی مورد نیاز خود با مشکل مواجه شده است. پس از 
اتمام پروژه مسکن مهر، چاه آب این گلخانه را برای تامین آب شرب 
مسکن مهر اختصاص دادند. پس از سال ها بی آبی با پرداخت هزینه 
شخصی و بررسی راهکارهای موجود اقدام به حفر چاه دیگری کردیم  
سه سال پیش مقرر شــد این چاه با اداره آب و فاضلاب شهر جدید 
هشتگرد تهاتر شود. این اداره به رغم آنکه بر اساس رای دادگاه و دیوان 
عالی کشور موظف به تامین آب شهرک گلخانه ای شد از انجام این 
مسئولیت شانه خالی کرده اســت در حالی که شهرک گلخانه ای در 
نقشه تفصیلی شهر دیده شده و جزو معماری شهر مهستان محسوب 
می شود.وی اعلام کرده بود که سه سال پیش این چاه را که در پایین 
دست اتوبان است تجهیز و آماده بهره برداری کردیم و طی جلساتی که 
 با فرماندار وقت ، مدیر آبفای  وقت استان  و شهرستان داشتیم طی 
صورتجلســه ای چاه را از ما تحویل گرفتند و مقرر شد به حکم دیوان 
عالی کشور آب مورد نیاز شهرک را تامین کنند. متاسفانه یکسال این 
کار انجام شد اما پس از آنکه مدیران وقت تغییر کردند و به تبع آن در 
سایر سیستم های تحت مدیریتشان ساز و کار و سلیقه ها هم دچار 
تغییر شد و این اقدام متوقف ماند. این شــد که متاسفانه شهرک 
دو سال است با کاهش شــدید منابع آبیاری مواجه است. یعنی نه 
چاه را به ما برمی گردانند و نه به شهرک آب می دهند. در نتیجه  این 
بلاتکلیفی ها و مشــکلات آبیاری این مجموعه تولیدی آن به زودی 
در خطر  تعطیلی  قطعی قــرار خواهد گرفت.علی حــدادی نماینده 
ساوجبلاغ هم در گفت و گو با ایســنا، گفته بود که وزارت نیرو وظیفه 

دارد آب مجموعه های گلخانه ای و نیز بخش مهستان را تامین کند.

 ساعات کاری ادارات خراسان شمالی 
تغییر می کند

معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار خراسان شمالی از تغییر 
ساعات کاری ادارات استان از پانزدهم خرداد ماه تا پانزدهم شهریور 
ماه خبر داد .عبدالصمد صفر نژاد در گفت و گو با ایســنا  افزود: به 
منظور مدیریت بهینه مصرف انرژی، ســاعات آغاز به کار و خاتمه 
تمامی دســتگاه های اجرایی همچون بانک ها و شــهرداری ها و 
ســایر نهادهای عمومی غیر دولتی از روز ۱۵ خردادماه تا پانزدهم 

شهریورماه از ساعت ۶:۰۰ صبح الی ۱۳:۰۰ خواهد بود.

اخبار

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی آذربایجان شرقی گفت: 
الگوی اصلی توزیع اعتبارات ســفر ریاست جمهوری بر مبنای 

توسعه نیافتگی و اولویت با مناطق توسعه نیافته است.
محمد فرشکاران در دومین جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه 
استان در سال ۱۴۰۲، اظهار کرد: تمام بزرگراه ها و شریان های 
اصلی اســتان جزو پروژه های ملی محســوب می شــوند و 
تخصیص مناسب اعتبارات این پروژه های مهم پیگری جدی 
دستگاه های اجرایی اســتان از طریق وزارتخانه های متبوع را 

می طلبد.
وی افزود: ما نیز نهایت تــلاش و پیگیری های خود را از طریق 
سازمان برنامه و بودجه کشور انجام می دهیم و از دستگاه های 
اجرایی استان انتظار داریم ارتباطات لازم با وزارتخانه ها را داشته 

باشند تا تخصیص کاملی دریافت داریم.
وی تاکید کرد: اهمیت پروژه های ســفر برای استان بسیار بالا 
بوده و برای به سرانجام رســیدن این پروژه ها باید در کنار هم 
باشیم.به نقل از روابط عمومی سازمان مدیریت و برنامه  ریزی 
آذربایجان شــرقی، در این جلسه روند پیشــرفت پروژه های 
مصوب سفر اســتانی رئیس جمهور در حوزه حمل ونقل و آب 
و فاضلاب بررســی و طرحهای کارگروه امور زیربنایی، توسعه 
شهری و روستایی، آمایش ســرزمین و محیط زیست استان 
از جمله طرح جامع تفصیلی شهرهای عجب شیر و هادی شهر 

تصویب شد.

یک مسئول اعلام کرد

 پیش بینی تولید بیش از ۳۲ هزار تن عسل
 در آذربایجان غربی

رئیس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی گفت: پیش بینی می 
شود امسال بالغ بر ۳۲ هزار تن عسل در استان تولید شود.

خسرو شهبازی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به اینکه آذربایجان غربی 
رتبه اول تولید عسل را در کشور دارد، تصریح کرد: حدود ۲۴درصد عسل 

تولیدی کشور در استان تولید می شود. 
وی گفت: مطابق با سرشــماری سالانه در سال گذشــته بیش از ۳۰ 

هزارتن عسل در استان تولید شد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی اظهار کرد: عمده بازار 
های هدف صادراتی علاوه بر مصرف داخلی اســتان و ســزح کشور ، 

عمدتا به کشورهای هربی حوزه خلیج فارس صادر می شود.
شهبازی با بیان اینکه موضوع برند از عمده دغدغه های تولیدکنندگان 
اســتان در راستای صادرات عســل اســت،اظهار کرد: توان رقابت در 
بازارهای بین المللی به وجود برند بســتگی دارد که خوشبختانه برند 
استانی،به همت اتحادیه تولیدکنندگان عسل استان و پیگیری های 
مستمر سازمان، مراحل نهایی ثبت خود را طی می کند ولی باید توجه 
داشت در کشــور  علاوه بر برندهای اســتانی برند ملی نیز حتماً باید 

ایجاد شود.

استاندار آذربایجان غربی:

گسترش مبادلات بین آذربایجان غربی و 
اقلیم کردستان عراق دنبال می شود

اســتاندار آذربایجان غربی گفت: افزایش مبادلات همه جانبه با اقلیم 
کردستان عراق و آذربایجان غربی دنبال می شود.محمد صادق معتمدیان 
شامگاه ۱۱خرداد در نشست خبری با اصحاب رسانه افزود: از اولویتهای 
دولت سیزدهم  استفاده از ظرفیت کشورهای همسایه و گسترش تبادلات 
همه جانبه با استانهای هم مرز با آذربایجان غربی است که در این راستا 
در کمتر از دو سال توفیقات خوبی در توسعه تبادلات تجاری، اقتصادی 
و فرهنگی اتفاق افتاده است. وی گفت: در دیدارهای دیپلماتیک قبلی با 
اقلیم تفاهم نامه هایی امضا و اجرایی شده است که در نشست امروز به 
بررسی میزان پیشرفت این تفاهم ها و رفع موانع و سرعت در عملیاتی 
شدن مفاد تفاهم نامه ها پرداخته شد. استاندار آذربایجان غربی با تاکید 
بر استفاده از ظرفیت های ۲ منطقه برای یکدیگر گفت: توسعه بازارچه های 
مرزی، ۲۴ ساعته کردن فعالیت مرزها، بالا بردن سطح رویه های گمرکی 
و ریل گــذاری برای اجــرای برنامه ها از مهمترین توافقــات طرفین در 
نشست های دو و چند جانبه امروز بود.معتمدیان با اشاره به تردد زائرین 
اربعین از مرز تمرچین افزود: سال گذشته با تعاملات انجام شده برای 
اولین بار شــاهد بازگشایی مرز تمرچین و باشــماق کردستان بودیم که 

رضایتمندی زایرین را شاهد بودیم. 

 رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی
 آذربایجان شرقی:

اولویت اصلی توزیع اعتبارات سفر ریاست 
جمهوری، مناطق توسعه نیافته است 
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هفتهنامه
اقتصادی
اجتماعی

به نظر می رسد شهرداری با همکاری پلیس و راهور باید طرحی را 
برای سازماندهی پارک حاشیه ای خودروها در سطح شهر ایجاد 
و اجرایی کنند تاضمن ایجاد عدالــت اجتماعی و ایجاد رفاه و 
آسایش و رفاه شهروندان دیگر شــاهد حضور پارکبانان بدون 

مجوز، که به دریافت پول زور از مردم می پردازند نباشیم.

ژه
سو



کاهش قیمت ها در بازارهــای ارز و خودرو در  ایسنا
اولین گام باعث افت قیمت های پیشنهادی در 
مناطق شمالی پایتخت شــده و انتظار می رود این موج به سایر مناطق 

تهران برسد.
به گزارش ایسنا، اولین مرحله از شوک ریزش قیمت ارز در بازار مسکن 
مناطق شمالی تهران بروز پیدا کرد. بررسی ها نشان می دهد پس از سکته 
بازار ملک در پایتخت، نرخ های پیشنهادی در مناطق شمالی تهران بین ۱۰ 

تا ۲۰ درصد کاهش یافته است.
طولانی شدن فرآیند رکود فروش آپارتمان های بزرگ متراژ و لاکچری 
محله های شمال تهران باعث شده تا شتاب کاهش قیمت این نوع واحدها 

بیش از آپارتمان های کوچک واقع در مناطق جنوبی باشد.
در حال حاضر معاملات مسکن در تمامی مناطق تهران دچار رکود شده 
و واســطه های ملکی انتظار دارند در فاز دوم، ریزش قیمت ها به مناطق 
میانی همچون مناطق ۵، ۴ و ۸ ســرایت کند؛ هرچند مقایسه نرخ های 
فروش در آگهی ها نسبت به ماه گذشــته از کاهش تا ۱۰ درصدی قیمت 
های اعلامی در مناطق متوســط حکایت دارد. با توجه به نوسان شدید 
نرخ های پیشنهادی در مناطق میانی شهر تهران افت مجدد قیمت بسیار 

محتمل است.
 تا ماه گذشــته قیمت های اعلامی در محله های شمالی پایتخت بعضا 
از متری ۲۰۰ میلیون تومان فراتر رفته بود. هم اکنون نرخ ها در محدوده 
۱۵۰ تا ۱۷۰ میلیون تومان است. در بعضی آگهی ها بر اساس موقعیت و 
امکانات، نرخ هایی در کانال متری ۱۰۰ میلیون تومان هم دیده می شود. 
تمایل برای فروش آپارتمان در مناطق میانی و شمالی تهران نیز افزایش 

یافته است.
از طرف دیگر قیمت های پیشنهادی در مناطق غربی تهران که در هفته های 
ابتدایی سال جاری در مواردی تا بیش از ۱۵۰ میلیون تومان در هر متر مربع 
افزایش یافته بود، هم اکنون تحت تاثیر افت انتظارات تورمی، کاهش یافته 
است. تعیین نرخ های بی قاعده در غرب تهران به گونه ای بود که قیمت ها 
بخصوص در بخش املاک نوســاز بعضا با محله های شمالی پایتخت 

برابری می کرد.
مجموعه عواملی شامل برقراری ارتباط با عربستان سعودی، تفاهم نامه 
با روسیه برای ساخت راه آهن رشت ـ آســتارا، سطح خوب مناسبات با 
چین، سفر پادشاه عمان به ایران، وعده آزادسازی پول های بلوکه شده که 
فقط یک فقره آن ۱۱ میلیارد دلار طلب از کشور عراق است، از بهبود نسبی 

چشم انداز  اقتصادی کشور خبر می دهد.

از طرف دیگر رشــد نقدینگی به عنوان عاملی که به تــورم دامن می زند 
۹ درصد کاهش یافته اســت. برنامه دولت برای اخذ مالیات خانه های 
خالی از ۱۵ شهریور امســال و مالیات بر عایدی سرمایه که هم اکنون در 
مجلس بررسی می شود هم از عواملی است که می تواند به عرضه مسکن 
و ساماندهی این  بازار کمک کند. کاهش قیمت خودرو و سکته بازار بورس 
پس از رشد ماه های اخیر از سیگنال های دیگری است که پیام ثبات به 

بازار مسکن  مخابره کرد.
واسطه های ملکی می گویند که نرخ های پیشنهادی در مناطقی از تهران که 
با مازاد عرضه مواجه شده بین ۱۰ تا ۲۰ درصد کاهش پیدا کرده است. افت 
قیمت در شهرهای اطراف از جمله پردیس تا بیش از ۲۰ درصد نیز می رسد. 

در شهرهای پرند و هشتگرد هم طبق گفته مشــاوران املاک قیمت ها 
کاهش پیدا کرده است. البته بازار با دو معضل کمبود فایل های کوچک 
متراژ و عرضه مازاد واحدهای بزرگ مواجه اســت که باعث شده میزان 

کاهش قیمت در آپارتمان های کوچک، کمتر از واحدهای بزرگ باشد.
معمولا بازار مسکن تحت تاثیر دو عامل بیرونی و درونی قرار دارد. عوامل 
درونی  شامل  نوسانات قیمت زمین، نرخ مصالح ساختمانی، عوارض 
شهرداری و نرخ دســتمزد اســت. عوامل بیرونی به اثرگذاری بازارهای 
موازی بر بازار مسکن مربوط می شــود که یکی از مهم ترین شاخص ها 
تغییرات قیمت ارز اســت. در هفته های اخیر قیمت ارز روند کاهشی به 

خود گرفته است.

موج کاهش قیمت در بازار مسکن شمال پایتخت

مخابره پیام »توقف« به بازار مسکن

اتاق بازرگانی تهران، در جدیدترین گزارش خود، به بررسی ابعاد مختلف تجارت خارجی ایران در دو 
ماه ابتدایی سال جاری پرداخته است.به گزارش ایسنا، بر اساس برآوردهای انجام شده، کل تجارت 
ایران در اردیبهشت ماه امسال به مرز ۸.۷ میلیارد دلار رسیده که در قیاس با مدت مشابه سال قبل 
رشدی حدودا ۳۰ درصدی را نشان می دهد.در این بخش صادرات ایران ۳.۸ میلیارد دلار بوده که 
رشدی ۶.۱ درصدی را نشــان می دهد و واردات در همین دوره به عدد ۴.۹ میلیارد دلار رسیده که 
رشدی بیش از ۵۷ درصدی داشته است.تجارت وزنی ایران نیز در این  ماه از مرز ۱۳ میلیون تن 
گذشته که افزایشی ۹.۲ درصدی را نشان می دهد. در این مدت ایران حدود ۱۰.۵ میلیون تن کالا 

صادر کرده که افزایش چندانی را نسبت به سال قبل نشان می دهد اما در حوزه واردات ۲.۹ میلیون تن 
کالا وارد شده که افزایش ۵۸ درصدی را نشان می دهد.در میان شرکای اصلی تجاری ایران، تغییراتی 
دیده می شود. در دو ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۲، چین با ۲.۴ میلیارد دلار واردات اصلی ترین واردکننده 
کالا از ایران بوده و در همین مدت عراق با ۱.۲ میلیارد دلار در رتبه دوم و ترکیه، امارات متحده عربی و 
هند در رده های بعدی قرار گرفته اند.در میان صادرکنندگان اما چین با فاصله ای کم از امارات متحده 
عربی سبقت گرفته و به اصلی ترین صادرکننده کالا به ایران بدل شده است. پس از امارات که در رده 
دوم قرار گرفته نیز ترکیه، آلمان و روسیه دیده می شوند.به این ترتیب آلمان تنها کشور اروپای غربی 
است که در میان شرکای اصلی تجاری ایران همچنان حضور دارد. از سوی دیگر روسیه نیز توانسته 

نام خود را به فهرست اصلی ترین شرکای تجاری ایران اضافه کند.

کدام کشور اروپایی در میان شرکای اصلی تجاری ایران باقی ماند؟

علی احسان ظفری مدیر عامل اتحادیه تعاونی های لبنی گفت: 
علی رغم آنکه دولت افزایش نرخ شیر خام را به طور رسمی ابلاغ 
نکرده است، اما با رسانه ای شــدن این موضوع کارخانه ها در 

حال خرید با نرخ جدید هستند.
به گفته او، اکنون کارخانه های لبنی هرکیلو شیر خام را با نرخ 
۱۵ هزارتومان خریداری می کننــد، در حالیکه هیچ گونه ابلاغ 
رسمی از سوی ستاد تنظیم بازار و دستگاه های اجرایی در این 

خصوص نداشتیم.
ظفری ادامه داد: اگر قیمت ۱۵ هزار تومان به ازای هر کیلو شیر 
خام به طور رسمی ابلاغ شود، نرخ لبنیات نیز متناسب با قیمت 
مصوب شیرخام باید افزایش یابد که در نهایت این موضوع بر 
ســرانه مصرف اثر می گذارد.مدیرعامل اتحادیه تعاونی های 
لبنی گفت: دستگاه های اجرایی برای جلوگیری از سرو صدای 
دامداران، قیمت شیرخام را افزایش دادند، اما از طرف دیگر از 

افزایش قیمت لبنیات جلوگیری می کنند.
او با بیان اینکه ۷۰ درصد قیمت تمام شده محصولات لبنی به 
نرخ شیر خام باز می گردد، گفت: با توجه به افزایش ۳۰ درصدی 
قیمت شیر خام چطور می توان انتظار داشت که نرخ محصولات 
لبنی تغییر نکند.بــه گفته ظفری،  با وجــود آنکه تغییر قیمت 
لبنیات منجر به کاهش سرانه مصرف می شود؛ بنابراین دستگاه 
های اجرایی باید تمهیداتی برای جلوگیری از این امر اتخاذ کنند 
تا محصولات لبنی از سبد مصرفی دهک های ضعیف جامعه 

حذف نشود.

 چند خانوار تحت پوشش فیبر نوری
 قرار گرفته اند؟

طبق گفته وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، تاکنون سه میلیون و ۲۰۰ 
هزار خانوار تحت پوشش فیبرنوری قرار گرفته اند.

به گزارش ایســنا، درحال حاضر فیبر نوری بخــش مهمی از تجهیزات 
ارتباطی زیرساختی در جهان را تشکیل داده است، پروژه ای که تحقق 
آن با آغاز به کار دولت سیزدهم درصدر برنامه های وزارت ارتباطات قرار 
گرفت. شبکه زیرساخت کشور با سرمایه گذاری دولت، بیش از ۷۰ هزار 
کیلومتر فیبر را برای اتصال شــهرهای مختلف کشور به یکدیگر فراهم 
کرده، اما در داخل شهرها هنوز شبکه دسترسی یا آخرین لایه اتصال به 
ساختمان های مسکونی و تجاری کشور با تجهیزات قدیمی هم وجود 
دارد که به شبکه مسی مشهور است؛ این شبکه به رغم گستردگی زیاد، 
توانایی کمی برای سازگاری با فناوری های جدید و استفاده از خدمات 

پهن باند دارد.
این در حالی است که بر اساس مصوبه شورای عالی فضای مجازی تا 
سال ۱۴۰۴ باید ۸۰ درصد خانوارها و ۱۰۰ درصد کسب وکارها با متوسط 
سرعت ۲۵ مگابیت  برثانیه به پهن باند ثابت دسترسی داشته باشند و 
دسترســی ۲۰ میلیون خانوار و پنج میلیون کسب وکار تا سال ۱۴۰۴ به 

اینترنت پهن باند ثابت باید بر بستر فیبر نوری شکل گیرد.  

دبیر انجمن جوجه یکروزه کشور خبرداد

واردات تخم مرغ نطفه دار

دبیر انجمن جوجه یکروزه کشــور گفت: حــدود دو میلیون تخم مرغ 
نطفه دار از ترکیه وارد و خوابانده شده که در مقابل تولید داخل یعنی ۱۶۵ 
میلیون و ۶۰۰ هزار تخم مرغ نطفه دار عدد زیادی نیست.به گزارش ایسنا، 
اخیرا نامه ای از سرپرست مدیریت طیور سازمان جهاد کشاورزی یکی 
از استان های کشور به کارخانجات جوجه کشی همان استان منتشر و در 
آن اعلام شد »با توجه به تصمیم در خصوص واردات تخم مرغ نطفه دار 
گوشتی خواهشمند است دستور فرمایید در خصوص ظرفیت خالی آن 
کارخانه جهت هچ تخم مرغ نطفه دار اشاره شده، اطلاعات درخواستی 
جهت اقدامات بعدی به مدیریت ارسال شود.«بر این اساس به نظر می 
رسد که واردات تخم مرغ نطفه دار آغاز شده است.البته چندی پیش دبیر 
انجمن جوجه یکروزه به ایسنا اعلام کرد که به میزان کافی جوجه در کشور 
تولید شده اســت و مابقی نیز در صورت نیاز از محل واردات تامین می 
شود.صدیق پور همچنین اعلام کرد که در حال حاضر حدود دو میلیون 
تخم مرغ نطفه دار از ترکیه وارد و خوابانده شده که در مقابل تولید داخل 
یعنی ۱۶۵میلیون و ۶۰۰ هزارتخم مرغ نطفه دار عدد زیادی نیست.به گفته 
وی، برای خرداد ماه ۱۶۷ میلیون و ۵۰۰ هزار تخم مرغ نطفه دار خوابیده 

شده که از آن حدود ۱۲۵ میلیون قطعه جوجه یکروزه تولید خواهد شد.

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های لبنی:

 ابلاغ رسمی در خصوص افزایش
 قیمت شیر خام نداشتیم

بازار موبایل همچنان در انتظار ساماندهی؛ 

سوء استفاده از یک رویه ارزی ادامه دارد
در چند ماه گذشــته با معلق ماندن درخواســت یکسان سازی ارز 
واردات موبایل ها با قیمت های مختلف، نوعی سوء استفاده از رویه 
واردات از طریق ارز حاصل از صادرات خود اتفاق افتاده و طبق گفته  
اعضای انجمن واردکنندگان تلفن همراه، موبایل های رفرش را که 
بعضا فاقد کیفیت لازم هستند و در بازارهای جهانی به قیمت پایین تر 
عرضه می شــوند، در حال حاضر بدون نظارت قیمتی در بازار ایران 
فروخته می شوند.به گزارش ایسنا، بعد از آغاز به کار مرکز مبادله ارز و 
طلا مقرر شد موبایل های زیر ۳۰۰ دلار با ارز نیمایی، ۳۰۰ تا ۶۰۰ دلار با 
ارز تالار دوم مرکز مبادله و بالای ۶۰۰ دلار با ارز حاصل از صادرات خود 
وارد شود. اما انجمن موبایل طی نامه ای از بانک مرکزی خواست 
همه موبایل ها با ارز تالار دوم مرکز مبادله وارد شود که موافقت شد 
همه موبایل های زیر ۶۰۰ دلار با ارز تــالار دوم مرکز مبادله ارز و طلا 
وارد شود.میانه فروردین امسال عبقری، دبیر انجمن واردکنندگان 
تلفن همراه، تبلت و لوازم جانبی گفت که با درخواست انجمن برای 
تخصیص ارز تالار دوم مرکز مبادله برای موبایل های بالای ۶۰۰ دلار 
موافقت شده اســت. اما در شــرایطی که پیش بینی می شد این 
موافقت به زودی به مرحله اجرا برسد، همچنان موبایل های بالای 
۶۰۰ دلار با ارز حاصل از صادرات خود وارد می شــوند. این در حالی 
اســت که طبق اعلام انجمن موبایل، بانک مرکزی هم اذعان کرده 
صادرکننده باید ارز خود را در سامانه بانکی بفروشد. اما واردات با ارز 
حاصل از صادرات، بدون نظارت قیمتی انجام و قیمت نهایی کالا با 
قیمت ارز آزاد محاسبه می شود.البته این همه مشکل موبایل های 
بالای ۶۰۰ دلار که شامل انواع برند آیفون و برخی از پرچم داران سایر 
برندهاست، نیســت. چرا که در ماه های اخیر انجمن موبایل بارها 
اعلام کرده کــه موبایل های آیفون برند ۱۳ و قبــل از آن که در حال 
حاضر به کشور وارد می شود، عموما رفرش و فاقد کیفیت لازم است.

آن طور که مسئولان انجمن توضیح داده اند، در حال حاضر در دنیا 
معدود کالای اصلی آیفون های مدل ۱۳ به پایین پیدا می شود، چرا 
که عملا تاریخ آن ها گذشــته و این کالاها در مواردی فاقد کیفیت 
لازم است. به طور کلی وقتی ســری جدید آیفون عرضه می شود، 
سایت شرکت ابتدا قیمت محصولات قبلی را ۱۰۰ دلار ارزان می کند و 
بعد تولید آن ها را متوقف می کند. از طرف دیگر وقتی موبایل آیفون 
خراب می شود، فروشگاه های اپل در دنیا این موبایل را از مشتری 
می گیرند و یک محصول نو به آن ها ارائه می دهند. بعد از مدتی وقتی 
دوره عرضه موبایل های قدیمی تمام می شود، موبایل هایی که خراب 
شده بازسازی و با برچســب RF به معنی رفرش عرضه می شود.

البته این محصول در بازار کشورهای دیگر هم عرضه می شود، اما 
قیمت آن پایین تر است. با این حال، چون در ایران نمایندگی اپل 
وجود ندارد، این برچسب روی کالا تغییر می کند. البته این موبایل ها 
تقلبی نیست و در خود شرکت اپل تولید شده، اما به هرحال رفرش 
است که باید با قیمت پایین تر عرضه شوند.بنابراین می توان گفت در 
چند ماه گذشته با معلق ماندن درخواست یکسان سازی ارز واردات 
موبایل ها با قیمت های مختلف، نوعی سوء استفاده از رویه واردات 
از طریق ارز حاصل از صادرات خود اتفاق افتاده و همچنان در حال 
انجام است که به نظر می رسد لازم است اقداماتی برای پیش گیری 

از آن در دستور کار قرار گیرد.
 

فعالیت فروشندگان بلیت هواپیما در 
چه صورتی تعلیق می شود؟

معاون ســازمان هواپیمایی کشــوری درباره نحو تعلیق برخی 
فروشندگان آنلاین بلیت هواپیما در صورت گران فروشی گفت: 
معمولا از زمانی که نامه به صورت رســمی ابلاغ می شــود تا طی 
شدن فرآیند اداری، چند روز زمان می برد اما نهایتا باید فعالیت 
آن آژانس برای مدت زمانی که ذکر شده، متوقف شود.به گزارش 
ایسنا، هفته گذشته اعلام شــد پیرو اخطاریه عمومی و توجه به 
نظارت های میدانی به عمل آمده از طریق کنترل بلیت های صادره 
پیامک های صدور و فروش بلیت ارســالی به مسافران و مبالغ 
پرداختی توسط خریداران از طریق سایت jimbo.ir  مجوز شرکت 
خدمات مسافرت هوایی سیران گشت به علت گران فروشی در 
مسیرهای داخلی توسط سازمان هواپیمایی کشوری به مدت یک 
ماه تعلیق شد.در این راستا، حسن خوشخو - معاون هوانوردی 
و امور بین المللی سازمان هواپیمایی کشــوری - در گفت وگو با 
ایسنا، درباره نحوه تعلیق برخی فروشندگان آنلاین بلیت هواپیما 
در صورت گران فروشی توضیح داد: آژانس ها یا دفاتر فروش بلیت 
هواپیما، به نحوی نماینده فروش ایرلاین ها هستند. ایرلاین ها 
بســتر لازم را در اختیار آژانس قــرار می دهند کــه بتوانند بلیت 
بفروشند. وقتی به ایرلاین ها نامه می زنیم، آنها موظف هستند 
که دسترسی فروش را به آن آژانس ببندند.وی خاطرنشان کرد: 
معمولا از زمانی که نامه به صورت رســمی ابلاغ می شود تا زمانی 
که اعمال شود و تا زمان طی شــدن فرآیند اداری، چند روز زمان 
می برد اما نهایتا باید فعالیت آن آژانس برای مدت زمانی که ذکر 

شده، متوقف شود.

ذره بین
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درحالی از هفته گذشــته به صورت رسمی  باشگاه خبرنگاران جوان
سامانه املاک و مستغلات راه اندازی شده 
که هنوز بسیاری از مســتأجران از جزئیات این سامانه بی اطلاع هستند.
سامانه املاک و مستغلات در کشور از هفته گذشته راه اندازی شده است که 
با راه اندازی آن بسیاری از متقاضیان مسکن از پرداخت نکردن کمیسیون 
برای دریافت کد رهگیری بســیار خوشحال هســتند اما هنوز بسیاری از 
متقاضیان از جزئیات این سامانه مطلع نیستند و بسیاری از آنها هنوز نمی 
دانند که برای ثبت قرارداد در این ســامانه باید در ابتدا در سامانه املاک و 
اسکان ثبت کنند.در همین رابطه یکی از متقاضیان به باشگاه خبرنگاران 
گفت: برای راه اندازی این سامانه هنوز نمی دانیم دقیقا باید چه مدارکی 
داشته باشیم و از سوی دیگر داشتن سواد کافی و همچنین رضایت داشتن 
مالک هم بســیار مهم است چرا که ممکن اســت مالک با مشاور املاک 
دوست باشد و برای ثبت کردن این قرارداد در این سامانه تمایلی چندانی 

نداشته باشد.
همچنین مخبری یکی دیگر از مستاجران به باشگاه خبرنگاران گفت: در 
بسیاری از ساعات به دلیل ترافیک بالا امکان ثبت این اطلاعات وجود ندارد 
و از سوی دیگر ما نمی دانستیم برای ثبت کردن اطلاعات در این سامانه باید 
ابتدا در سامانه املاک واسکان ثبت نام کنیم بنابراین در هنگام قرارداد با این 

مورد مواجه شدیم که خود باعث شد زمان بسیار زیادی از ما گرفته شود.
براساس این گزارش؛ طبق اعلام مسئولان سامانه املاک و مستغلات  برای 
استفاده از قابلیت های این سامانه، ضروری است که ابتدا در سامانه ملی 
املاک و اسکان کشور اطلاعات هویتی، مشخصات املاک تحت مالکیت، 
محل اسکان و دیگر موارد را تکمیل و ثبت کنید. در صورت تکمیل اطلاعات 
مورد نیاز در سامانه املاک و اسکان، می توانید در همین سامانه )سامانه 
معاملات املاک و مستغلات کشور( نسبت به ایجاد قرارداد اجاره املاک 
تحت مالکیت خود اقدام کنید.در حال حاضــر، فقط امکان ایجاد قرارداد 
اجاره برای املاک دارای سند ۶ دانگ امکان پذیراست؛ بعد از ثبت قرارداد، 
کد رهگیری قرارداد در اختیار طرفین قرارداد قرار می گیرد. تمامی مراحل 
ایجاد و ثبت قرارداد و همچنین دریافت کد رهگیری، رایگان می باشد. لازم 
به ذکر اســت که برای ثبت قرارداد، ابتدا باید مؤجر )صاحب ملک( اقدام 
به ایجاد قرارداد کرده و در مراحل بعدی، مستأجر به قرارداد اضافه خواهد 
شد و مســتأجر نمی تواند به تنهایی قراردادی را ایجاد نماید. برای ایجاد و 
ثبت قرارداد، نیاز به مدارکی از جمله سند ملک، شناسنامه طرفین قرارداد و 
قبوض ملک مورد اجاره )در صورت بدهی(  است.در همین رابطه بسیاری 
از مشاوران املاک با راه اندازی این سامانه نگران کسب و کار خود هستند 

که البته در این بخش باید به گفته مســئولان حوزه مسکن به هیچ عنوان 
مشاوران املاک با راه اندازی این سامانه جمع نمی شوند بلکه کسب وکار 
وفعالیت آنها بیش از گذشته ارتقا پیدا می کند چرا که وزارت راه وشهرسازی 
در این حوزه قصد دارد فعالیت مشاوران املاک را حرفه ای تر کند.پیش 
از این هادی عباســی در پاسخ به باشــگاه خبرنگاران  در خصوص جمع 
آوری مشاوران املاک  با راه اندازی این سامانه املاک و مستغلات گفت: 
مشاوران املاک با راه اندازی این سامانه هیچ وقت  جمع نمی شود بلکه  

خدمات مشاوران املاک ارتقاء پیدا می کند و حرفه ای تر می شوند.
به گفته معاون مســکن و ساختمان وزیر راه وشهرســازی، در صورتی که 
قراردادی در این ســامانه ثبت شــود اگر مالک و یا مستاجر در بین سال 
با مشکل مواجه شوند باید به دســتگاه قضایی مراجعه کنند اما در هنگام 
ثبت قرار داد در مشاور املاک رفع این مشکل توسط مشاور املاک امکان 
پذیر اســت.او می گوید: از این پس مشــاوران املاک می توانند تضمین 
کننده پرداخت اجاره باشــند که این موضوع چندین ســال در کشورهای 
مختلف در حال اجرا اســت. امکان جعل و یا کلاه بــرداری و تخلف با راه 
اندازی این مشــاوران  املاک کاهش چشــم گیری پیدا می کند.معاون 
وزیر راه و شهرسازی بیان کرد: اگر مشاوران املاک باعث ارتباط بین مالک 

و مســتاجر باشــند حق الزحمه خود را دریافت می کنند؛ اما اگر در قالب 
اپلیکیشن ها باشد با ورود به این سامانه می توانند قرارداد رایگان منعقد 
کنند.  معاون وزیر راه وشهرســازی  گفت: ثبت قرارداد در این سامانه تنها 
پس از توافق بین مالک و موجر است و در صورتی که توافق شد می توانند 
به سامانه مراجعه کنند .در همین زمینه هم فرشید ایلاتی کارشناس مسکن 
به باشگاه خبرنگاران گفت: مشاوران املاک با راه اندازی این سامانه جمع 
نمی شوند بلکه ما در حال حاضر با راه اندازی این سامانه شاهد کاهش کم 
شدن بخشی از هزینه های مستاجران هستیم که در زمان انعقاد قرارداد 
پرداخت می کنند و در حال حاضر با راه اندازی این ســامانه در صورتی که 
موجر و مستاجر از طریق سایت های مختلف همدیگر را پیدا کرده باشند می 
توانند با ورود به این سامانه دیگر هزینه اضافی برای دریافت کد رهگیری 

پرداخت نکنند.
او گفت: با راه اندازی این سامانه ما شــاهد بهبود و آرام تر شدن بازار اجاره 
مسکن خواهیم بود. پیش از این هم این ســامانه رونمایی شده بود اما 
به صورت آزمایشــی که در این زمینه با توجه به آنکه بسیاری از متقاضیان 
برای ثبت قرارداد در این سامانه با مشکل مواجه بودند که در حال حاضر با 

رونمایی رسمی از این سامانه این مشکلات برطرف شده است

راه اندازی سامانه املاک و مستغلات چقدر بازار اجاره را آرام می کند؟

سایه روشن های یک سامانه 

رئیس اتحادیه میوه و سبزی تهران گفت: با توجه به شرایط جوی و نبود آفت، کمبودی در توزیع میوه 
های نوبرانه نداریم.اسداله کارگر گفت: با توجه به تعطیلات ۱۴ و ۱۵ خرداد، تقاضا برای خرید میوه به 
سبب ازدیاد سفر کاهش یافته است.به گفته او، با وجود جابه جایی فصلی هندوانه و کاهش کشت 
هویج و ذخیره پایین در تابستان، قیمت دچار نوسان شده است که با افزایش عرضه بازار مجدد به 
ثبات می رسد.کارگر ادامه داد: با توجه به آنکه امسال در تولید میوه های گیلاس، هلو، شلیل و 

آلبالو آفتی نداشتیم، قیمت نسبت به سال قبل زودتر کاهش داشته است، درحالیکه سنوات قبل با انبوه 
شدن محصول، قیمت کاهش می یافت.رئیس اتحادیه میوه و سبزی قیمت هرکیلو توت سفید را ۴۰ 
تا ۵۰ هزارتومان اعلام کرد و گفت: نرخ کنونی هرکیلو توت سیاه ۴۵ تا ۶۰ هزارتومان، توت فرنگی سنندج 
۳۵ تا ۵۵ هزارتومان، توت فرنگی گرگان ۴۰ تا ۸۰ هزارتومان، توت فرنگی کرج ۷۰ تا ۱۲۰ هزارتومان، زردآلو 
۳۰ تا ۷۰ هزارتومان، هلو ۳۰ تا ۶۰ هزارتومان، گوجه سبز ۲۵ تا ۷۰ هزارتومان، هندوانه ۸ تا ۱۸ هزارتومان، 
جانا ۸ تا ۲۳ هزارتومان، طالبی ۸ تا ۲۶ هزارتومان و ملون ۷ تا ۱۶ هزارتومان است.او درباره آینده بازار 
میوه گفت: همه ساله در فصل تابستان با گرم شدن هوا و تنوع اقلام شاهد کاهش قیمت در بازار هستیم.

کمبودی در عرضه میوه های نوبرانه نداریم

کاهش۱۵ تا ۲۰ میلیون تومانی خودروهای داخلی

بازار خودرو در لاین سیگنال های 
مثبت

تارا اتوماتیک، دنا پــلاس توربو اتوماتیک و پژو  بازار
پارس سه محصولی هستند که طی هفته گذشته 
به ترتیب ۱۵ تا ۲۰ میلیون تومان کاهش قیمت را تجربه کردند.

کاهش قیمت خودرو در بازار ادامه دارد، برخی از کارشناسان 
صنعت خودرو معتقد هســتند که این کاهش قیمت به دلیل 
ثبت نام بیشــتر از یک میلیون نفر در ســامانه یکپارچه عرضه 

خودرو است.
 هرچند که این روزها تولید خودرو با افت ناشی از محدودیت 
در تامین ارز برای صنایع خودروســازی ایجاد شده است، اما 
به نظر می رســد »رفتار هیجانی« مشــتریان کاهش یافته و 
بازار هوشــمندانه زمینه کاهش قیمت را فراهم کرده اســت. 
با این تفاســیر اگر واردات خودروهای کارکــرده مطابق قانون 
ساماندهی صنعت خودرو به کشور وارد شود، خودرو از کالای 
ســرمایه ای به کالای مصرفی تبدیل خواهد شــد. در ادامه به 

بررسی قیمت چهار خودرو پر فروش بازار خواهیم پرداخت:

زمان مناسب برای خرید شاهین
شاهین به عنوان جدیدترین سدان گروه خودروسازی سایپا 
در بازار به دلیل کیفیت و طراحی مناســب در بازار جایگاه قابل 
توجهی را کسب کرده اســت. این خودرو از ابتدای ماه جاری 
تاکنون در قیمت ۵۹۵ میلیون تومان ثابت باقی مانده اســت. 
پایداری قیمت این محصول نشان از معامله آن میان مصرف 
کنندگان حقیقی با هدف اســتفاده به جای ســرمایه گذاری 
دارد. شاید اکنون بهترین زمان برای خرید این خودرو توسط 
مشتریان حقیقی در بازار اســت. چرا که در صورت عدم تامین 
ارز مورد نیاز صنایع خودروسازی احتمال رشد قیمت ها وجود 

دارد.

تارا اتوماتیک در مسیر ارزانی
تارا اتوماتیک یکی از ســدان های جدید گــروه صنعتی ایران 
خودرو اســت، ایــن محصول از زمــان عرضه به بازار توســط 
سودجویان جهت کسب سود آنی معامله می شد. تارا در نسخه 
اتوماتیک اواسط هفته گذشــته با قیمت ۸۹۵ میلیون تومان 
در بازار معامله می شــد، اما امروز قیمــت این خودرو به ۸۸۰ 

میلیون تومان رسیده است. 
کاهش ۱۵ میلیون تومانی این خودرو نشــان از تداوم ریزش 
قیمت ها در بازار دارد. البته در صــورت اختلال عرضه یا تولید 
این محصول از سوی ایران خودرو باید انتظار گرانی مجدد تارا 

اتوماتیک را داشت.

دنا پلاس اتوماتیک ۱۵ میلیون تومان ارزان شد
دنا پلاس توربو اتوماتیک به عنــوان پر فروش ترین محصول 
گروه صنعتی ایران خودرو در بازار شــناخته می شود، چرا که 
قدرت موتور و گیربکس اتوماتیک آن نیاز مشــتریان در بازار را 
رفع کرده است. این خودرو هفته گذشته با قیمت ۸۹۵ میلیون 
تومان در بــازار معامله می شــد، اما امروز قیمــت دنا پلاس 
توربو اتوماتیک به ۸۸۰ میلیون تومان رســیده اســت. سقوط 
۱۵ میلیون تومانی این خودرو نشان از تداوم ارزانی براساس 
ســیگنال های بازار و رفتار مشــتریان دارد. هفته گذشته دو 
محصول جدید ایران خودرو یعنی تــارا اتوماتیک و دنا پلاس 

توربو اتوماتیک به یک اندازه کاهش قیمت را تجربه کردند.

پارس چند؟
پژو پارس به عنوان یکی از سدان های پر فروش گروه صنعتی 
ایران خودرو محسوب می شد، این خودرو در تیپ ال ایکس 
هفته گذشته با قیمت ۶۶۵ میلیون تومان معامله می شد. اما 
در روز ۱۴ خــرداد،  قیمت این خودرو بــه ۶۴۵ میلیون تومان 
رسید، افت ۲۰ میلیون تومانی قیمت این خودرو نشان از تداوم 

ریزش در هفته جاری دارد.

اخبار

اقتصاد ۱۰۰ - فعالان بازارهای مالی ایــن هفته گوش به زنگ اخبار 
سیاسی ناشی از سفر پادشــاه عمان به ایران بودند. بر این اساس 
قیمت ها نیز تحت تاثیر این خبر، نوساناتی را تجربه کردند. اما حالا 
با پایان این سفر سیاسی و نقطه »ایست قیمت ها« در پایان هفته، 
ورود به کدام بازار برای سرمایه گذاران ســودآورتر است؟ آیا اکنون 
زمان مناســبی برای ورود به بازارهای مالی و سرمایه ای محسوب 
می شــود؟وضعیت نامعلوم مذاکرات هســته ای ایران و شــرایط 
نابســامان اقتصادی، باعث ناپایداری بازارهای مالی و سردرگمی 
مردم در شناســایی زمان مناســب ورود به بازارها شــده است.در 
هفته ای که گذشــت بازارهای مالی تحت تاثیر اخبار سیاسی روند 
قیمتی پر افت و خیزی را پشت سر گذاشتند؛ تمامی بازارها در این 
هفته در لاک دفاعی فرو رفتند که نشان از سرگردانی سرمایه گذاران 
برای ورود به بازارها بود. اکنون ســوال اصلی صاحبان سرمایه این 
اســت که ورود به کدام بازار به عنوان ســپری در برابر تورم از ارزش 
دارایی آنها محافظــت می کند و در حالت بهینه، ســودآورتر خواهد 
بود؟پیمان مولوی، اقتصاددان در خصوص وضعیت بازارهای مالی 
در بازه یک ســاله گفت: »اگر بخواهیم به صورت کلان و در یک دوره 
یک ســاله روند بازارها را بررســی کنیم، واقعیت امر این است که با 
توجه به شرایط اقتصاد کشور، چشــم اندازهای موجود خوش بینانه 
نیســت.«وی افزود: »همچنین از لحاظ نقدینگی و رشد اقتصادی 
و موارد مشــابه، کاهــش ارزش ریال یک امر حتمی اســت.« این 
کارشناس اقتصادی ادامه داد: »اگر بتوان تورم را کنترل کرد یا برجام 
به نتایج خوبی برسد، کاهش ارزش ریال کندتر خواهد بود.«مولوی 
تصریح کرد: »اما برای بررسی اینکه چه بازارهایی می توانند سرعت 
بیشتری داشته باشند، باید این گونه سنجید که در صورت وجود تورم 
۶۰ درصدی، تمامی بازارها به دلیل کمیاب بودن کالای مورد تقاضا و 
ضعف عرضه، مثل در دسترس نبودن خودرو و ملک به اندازه کافی، 

با افزایش قیمت روبه رو می شــوند.«مولوی در مورد بازدهی دلاری 
بازارها نیز توضیح داد: »به نظر من در سال ۱۴۰۲ بیشترین بازدهی 
دلاری بازارها از نظر ریسک، متعلق به بازار املاک و مستغلات خواهد 
بود.«وی اظهار کرد: »پس از بازار املاک ، به ترتیب بازارهای دلار، طلا 
و سپس سهام قرار دارند. البته در نهایت به لحاظ بازدهی دلاری، به 

هم نزدیک می شوند و شاهد تفاوت زیادی نخواهیم بود.«

بازار دلار چشم به راه برجام
قیمت دلار در روزهای ابتدایی هفته گذشــته، مشابه با هفته گذشته 
بین کانال ۵۱ و ۵۲ هزار تومانی در جا زد، اما سفر پادشاه عمان ابتدا 
سیگنال افزایشی را به بازار ارسال کرد؛ زیرا معامله گران منتظر انتشار 
خبری از دیدار ســلطان عمان با مقامات ایران بودند اما این دیدارها 
در سکوت خبری انجام شد. به این ترتیب قیمت دلار از لاک دفاعی 
خارج شد و اندکی رشد کرد.با این حال اما به تدریج مشخص شد این 
مقام سیاســی حامل پیام آمریکا به ایران مبنی بر تمایل این کشور 
برای از سرگیری مذاکرات بوده اســت؛ بنابراین قیمت دلار دوباره در 
مسیر کاهشی قرار گرفت و تا پایان هفته به کانال ۵۰ هزار تومان رسیده 
است.گفتنی اســت این کاهش قیمت هم باعث نشــد که آینده ای 
روشن برای بازار دلار ترسیم شود. برخی معتقد هستند که کانال ۵۰ 
هزار تومان خط حمایت دلار اســت و اگر آن را بشــکند ممکن است 
روند کاهشی دلار ادامه دار باشــد، اما در صورتی که دلار این حمایت 
را حفظ کند، احتمــالا در همین محدوده های فعلی نوســان خواهد 
کرد.با این حال اما باید اشــاره کرد که با توجه به تجربه های پیشین 
بازارها، در صورتی که اتفاق ویژه  ای در عرضه سیاسی یا اقتصادی رخ 
دهد، می تواند دلار را در مســیر صعودی یا نزولی خــود تقویت کند.

کارشناسان معتقدند در صورتی که دلار از مرز ۵۰ هزار تومان عبور کند و 
وارد کانال های پایین تر شود سکه هم احتمالا به پیروی از دلار، کانال 

۳۰ میلیون تومانی را ترک کرده و وارد بازه ۲۰ میلیون تومان شود.

بازار مسکن داغ می شود؟
بازار مســکن اما بازاری نیست که همانند ســکه تاثیر مستقیمی از 
اخبار قیمت دلار و روندهای سیاسی بپذیرد؛ با این حال کارشناسان 
معتقدند به دلیل وجود شرایط نابســامان بازار املاک و چشم انداز 
افزایشی تورم، به نظر می آید قیمت مسکن در کشور حداقل تا پایان 
سال ۱۴۰۲ افزایشی باشد.این در حالی است که مشاوران املاک در 
برخی مناطق تهران می گویند، سیاست هایی مانند مالیات بر عایدی 
سرمایه که اخیرا در بازار مسکن اجرا شده، باعث شده است از نیمه 
اردیبهشت ماه بدین سو، عرضه مسکن از سوی فروشندگان شدت 
بگیرد. این امر در نهایت می تواند احتمال یافتن آپارتمانی با شرایط 
مناسب تر را برای هر دو دســته متقاضیان یعنی خریداران واقعی و 

خریداران سرمایه ای فراهم کند.

بازار خودرو جان می گیرد؟
بازار خودرو نیز همواره مورد توجه سرمایه گذاران بوده است. به ویژه 
طی ماه های گذشــته، اجرای طرح یکپارچه خرید خودرو و عرضه 
خودرو در بورس کالا، نشان داد که سرمایه های سرگردان تا چه میزان 
تشنه ورود به این بازار هستند.قیمت  خودرو در ماه های انتهایی سال 
۱۴۰۱ روندی کاهشی را پشت سر گذاشت، اما با شروع سال ۱۴۰۲ تا 
اواسط اردیبهشت ماه مسیری باثبات را در پیش گرفته بود. از این بازه 
به بعد اما اجرای مرحله دوم طرح فروش خودرو در سامانه یکپارچه ، 
قیمت ها را دوباره کاهشی کرد تا آنجا که برخی خودروهای مونتاژی 
افت قیمتی نیم میلیاردی را پشت سر گذاشــتند.پس از آن هم تا 
کنون معاملات بازار، در حالت رکودی فرو رفته و به صفر رسیده است؛ 
فروشنده در بازار زیاد است اما خریداران در حال حاضر تمایلی برای 
خرید ندارند. در صورتی که موعد تحویل خودروهای ثبت نامی جلوتر 
باشــد، این روند ادامه پیدا می کند؛ در غیر این صورت احتمال دارد 

قیمت ها در مسیر صعودی قرار گیرند.

کدام بازار سرمایه رونق بیشتری می گیرد؟ 
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مرحله جدید طرح کالابرگ الکترونیک از روزشنبه، سیزدهم خردادماه، 
به صورت سراسری آغاز شد؛ در مرحله اول خانوارهای تحت پوشش 
کمیته امداد امام خمینی )ره( و ســازمان بهزیســتی مشمول طرح 

شده اند.
به گزارش ایسنا، هدف از اجرای این طرح، حمایت دولت از اقشار کم 
درآمد بیان شده و در مرحله اول یارانه اعتباری خانوارهای تحت پوشش 
کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان بهزیستی،  ۲۰ درصد افزایش 

می یابد که در ادامه به جزییات آن اشاره می شود:
 فقط خانوارهایی که در دهک ۱ تا ۳ قراردارند و مبلغ یارانه دریافتی 
آنها به ازای هر نفر ۴۰۰.۰۰۰ تومان اســت، مشمول افزایش ۲۰ درصدی 
اعتبار خرید هستند. این اعتبار زمانی قابل اســتفاده است که خانوار 
حداقل ۷۰ درصد یارانه نقدی خود را به صورت کالابرگ الکترونیک از ۱۱ 
گروه کالایی خرید کند. به عبارتی شرط استفاده از این افزایش اعتبار، 
خرید بیش از ۷۰ درصد یارانه معادل ۳۲۰ هــزار تومان به ازای هر نفر 

است.
 همچنین خانوارها می توانند یک ماه زودتر از واریز یارانه از اعتبار خود 
استفاده کنند. استفاده از این طرح برای همه مشمولان، اختیاری است. 
ضمن آنکه در این طرح کارت جدیدی صادر نمی شــود و همه کارتهای 

بانکی به نام سرپرست خانوار قابل استفاده است.
 شــیر کم چرب بطری، پنیر، تخم مرغ، گوشــت مرغ، روغن مایع، 
ماکارونی، برنج ایرانی، لبنیات)ماســت پرچرب پگاه( قند و شــکر، 
حبوبات و گوشــت منجمد گوســاله، ۱۱ قلم کالای اساســی در طرح 
کالابرگ الکترونیکی است. شش فروشــگاه زنجیره ای بزرگ در این 
طرح مشــارکت دارند و در شــهرها و روســتاهای کوچــک نیز برای 
فروشــندگان بارکدخوان نصب می شود تا دسترســی مردم و امکان 

بهره مندی عمومی از کالابرگ الکترونیکی فراهم شود.
 همه خانوارهای مشمول طرح می توانند با نصب برنامه شبکه ملی 
اعتبار »شما« و یا شــماره گیری #۱۴۶۳*۵۰۰* از باقی مانده اعتبار 
خود مطلع شوند. ســایر خانوارهای دهک های اول تا سوم در مرحله 
بعدی طرح، تحت پوشش قرار خواهند گرفت که زمان اجرای مراحل 

بعدی، اطلاع رسانی خواهد شد.
در همین راستا، سیدصولت مرتضوی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با 
تشریح اهداف اجرای مرحله جدید طرح کالابرگ الکترونیک اظهار کرد: 
اجرای طرح ملی کالابرگ الکترونیک مصوبه مجلس شورای اسلامی و 
در راستای سیاست های عدالت بخش نظام مقدس جمهوری اسلامی 

ایران است.وی افزود: از سال گذشــته و با تکمیل سامانه شبکه ملی 
اعتبار در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به صورت آزمایشــی طرح 
کالابرگ الکترونیک آغاز و در اسفندماه ۱۴۰۱ نیز به صورت سراسری به 
مرحله اجرا درآمد. به دنبال تأکیدات رئیس جمهور و به منظور تأمین 
سبد تغذیه خانوارهای کم درآمد، تأمین منابع مالی افزایش ٢٠ درصدی 

اعتبار یارانه کالابرگ در دستور کار دولت قرار گرفت.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه اجرای سراسری و فراگیر 
طرح کالابرگ الکترونیکی به مهار تورم و ثبات بازار کمک می کند، اظهار 
کرد: اجرای اثربخش این طرح نیازمند همراهی و هماهنگی گسترده 
در تمامی استان های کشور است.  در مرحله نخست و به منظور حمایت 
از خانوارهای تحت پوشش ســازمان بهزیســتی و کمیته امداد امام  

خمینی)ره( افزایش ۲۰ درصدی اعتبار یارانه از ۱۳ خردادماه برای آنان 
اعمال می شود و می توانند به شرط استفاده بیش از ۷۰ درصدی از سبد 

۱۱ قلم کالای طرح کالابرگ، مشمول این افزایش شوند.
مرتضوی گفت: دولت در ادامه بــرای کل خانوارهای دهک های اول تا 
سوم این افزایش را اعمال می کند و تلاش دارد برای سایر دهک ها نیز 

این طرح را عملیاتی کند.
وی بر اطلاع رسانی متمرکز و گسترده به مددجویان بهزیستی و کمیته 
امداد امام  خمینی)ره( برای برخورداری از این طرح و افزایش اعتبار 
یارانه تأکید کرد و افزود: دولت برنامه ریزی گســترده ای برای تنظیم 
بازار، رشــد تولید و مهار تورم داشــته و اجرای طرح کالابرگ در همین 

راستا است.

 خانوارهای تحت پوشش سازمان بهزیستی و کمیته امداد امام  خمینی)ره(
 در اولویت اجرای»کالابرگ الکترونیک«؛

طرحی برای عدالت

بنابر اعلام وزارت بهداشت، میزان رعایت دستورالعمل های بهداشتی ضد کرونا در کشور به ۳۲.۹۱ درصد 
و میزان استفاده از ماســک به ۱۴.۴۰ درصد رسیده است.به گزارش ایســنا، بر اساس آخرین به روز 
رسانی های اعلام شده از سوی وزارت بهداشت، تعداد شهرهای با وضعیت قرمز و نارنجی کرونا در کشور 
صفر است و همچنین تعداد شهرهای با وضعیت زرد ۶۵ و تعداد شهرهای با وضعیت آبی به ۳۸۳ شهر 
رسیده است.مرکز سلامت و محیط کار وزارت بهداشت آخرین وضعیت کشوری نتایج اقدامات ناشی 
از تشدید بازرسی ها در بازه زمانی ۳ تا ۱۰خرداد ماه را اعلام کرد.براساس اعلام مرکز سلامت محیط 

و کار وزارت بهداشت میزان رعایت دستورالعمل های بهداشتی در کشور به ۳۲.۹۱  درصد رسیده است.
همچنین در بازه زمانی سوم تا دهم خردادماه، کمترین میزان رعایت بهداشت فردی مناسب در اماکن 
عمومی استان های کشور  مربوطه به تهران با ۲۸.۹۷ درصد و بیشترین میزان رعایت مربوط به ایلام با 
۸۷.۶۸ درصد بوده است. میانگین رعایت بهداشت فردی در اماکن عمومی استان های کشور ۴۸.۸۲ 
درصد بوده است.بهداشت فردی نیز شامل جلوگیری از ورود و حضور مراجعین و کارکنان دارای علایم 
بیماری، ثبت در سامانه وزارت بهداشت، امکانات شست وشو یا ضدعفونی دست و ... است.همچنین در 
بازه زمانی مذکور، درصد موارد استفاده از ماسک میان خدمت گیرندگان و خدمت دهندگان در اماکن 
عمومی استان های کشور به صورت میانگین ۱۴.۴۰ درصد بوده است که کمترین میزان مربوط به همدان 

با ۳.۶۵ درصد و بیشترین میزان استفاده مربوط به چهارمحال و بختیاری با ۳۸.۰۶ درصد بوده است.

آخرین وضعیت رعایت پروتکل های ضدکرونا در کشور؛

میانگین استفاده از ماسک در کشور؛ حدود ۱۴درصد

رئیس مرکز آمار و فنــاوری اطلاعات قوه قضاییه گفت: وب 
ســرویس تصدیق اصالت احکام انحصــار وراثت بصورت 
برخط از طریق مرکز ملی تبادل اطلاعات کشــور به سازمان 

بورس و شرکت سپرده گذاری ارائه شده است.
تبدیــل روش های کهنه بــه فرآیند های هوشــمند و گذر از 
روش های ســنتی به روش هــای نو از تاکیدات دســتگاه 

قضایی است .
محمد کاظمی فرد، رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه 
قضاییه در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان با بیان اینکه 
وب سرویس های مختلفی را به دستگاه ها و سازمان ها ارائه 
داده ایم گفت: این موضوع نقش مهمی در تسریع فرآیند ها 
دارد و تمام ارائه خدمات به دیگر سازمان ها با هدف تسریع 

در اقدامات و خدمت به مردم انجام می گیرد.
رئیس مرکــز آمار و فنــاوری اطلاعات قــوه قضاییه گفت: 
بر اســاس درخواست ســازمان بورس و شــرکت سپرده 
گذاری، وب سرویس تصدیق اصالت احکام انحصار وراثت 
بصورت برخط از طریــق مرکز ملی تبادل اطلاعات کشــور 
)NIX( به آنان ارائه شــده و امکان دریافــت آرای انحصار 
وراثتی که بصورت سیســتمی صادر شده باشــد را دارند از 
ســال ۹۴ به بعد تقریبا تمام احکام انحصار وراثت بصورت 
 سیستمی صادر شــده و از طریق این وب ســرویس قابل

 دریافت است.

رئیس پلیس راهور فراجا مطرح کرد

تکذیب ادعای شرکت پخش فرآورده های 
نفتی درباره کارت سوخت

رئیس پلیس راهور فراجا گفت: پلیس در ارســال اطلاعات خودرو ها 
به شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی برای صدور کارت سوخت 

کوتاهی نکرده است.
سردار ســیدکمال هادیانفر اظهار داشــت: پلیس ادعای شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی دربــاره اینکه اطلاعات خودرو ها 
را برای صدور کارت ســوخت یکسان و مشــابه کارت بانکی در اختیار 
این شــرکت نمی گذارد، رد می کند، زیرا تا همین امروز شرکت پخش 
فرآورده ها اطلاعات لازم برای صدور کارت سوخت را از پلیس دریافت 

می کرد.
وی با بیان اینکه پلیس در ارسال داده ها به روش قدیمی که کارت صادر 
می شده، کوتاهی نکرده است، افزود: مسئولان وزارت نفت می خواهند 
از روش های جدید برای صدور کارت سوخت استفاده کنند که باید در 

جلسات فنی با پلیس، به نتیجه ای برسیم تا روش را تغییر دهیم.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا گفت: وزارت نفت و شــرکت 
پخش فرآورده ها در حوزه تأمین تراشه مورد نیاز برای تولید کارت های 
ســوخت مشــکل دارند و باید فرآیند خود را تغییر دهند و این بحث 

ارتباطی با پلیس راهور ندارد.

معاون امور حج و عمره سازمان حج و زیارت:

همه شرایط برای حج شایسته زائران ایرانی 
فراهم است

معاون امور حج و عمره سازمان حج و زیارت گفت: همه شرایط و خدمات 
اجرایی برای حج شایســته و در خور شــان زائران ایرانی فراهم اســت.
غلامرضا رضایــی معاون امور حج و عمره ســازمان حــج و زیارت گفت: 
با تلاش های عوامل اجرایی و ســتادی حج امســال، خوشبختانه تمام 
واحد های ســتادی در مکه مکرمه و مدینه منوره مستقر و فعالیت خود را 
انجام می دهند.وی افزود: مرکز پزشکی حج وزیارت، بخش حمل و نقل، 
اســکان، تغذیه و تدارکات و … با جدیت در حال خدمت رسانی به زایران 
هستند و از هیچ تلاشی برای افزایش رضایتمندی زائران دریغ نمی کنند.

وی درباره همکاری کشور میزبان و تاثیر از سرگیری روابط دو کشور گفت: 
امسال همکاری و برخورد خوبی را از مسئولان عربستانی شاهد هستیم؛ 
امیدواریم ثمره این روابط خوب و مثبت سیاسی بهره بردن بیشتر زائران 
از حج باشــد و با خدمات بهتری که دریافت می کنند، با آرامش، امنیت و 
عزت اعمالشان را انجام دهند و با خاطره ای خوش به ایران برگردند.معاون 
حج و عمره سازمان حج و زیارت درباره پرواز های صورت گرفته نیز توضیح 
داد: پرواز های زایران از ســوم خرداد ماه به فرودگاه مدینه منوره آغاز شد 
که پرواز های فرودگاه جده نیز از ساعت ۳:۴۰ بامداد سیزدهم خرداد کلید 

خورد و زائران »مدینه بعد« نیز وارد سرزمین وحی شدند.

رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه

ارائه وب سرویس احکام انحصار وراثت 
برای انتقال سهام عدالت متوفیان

حضور بیش از ۲۰ هزار نیروی پلیس در 
مأموریت بزرگداشت حضرت امام)ره(

فرمانــده کل انتظامی کشــور از حضور بیش از ۲۰ هــزار نیروی 
فرماندهی انتظامــی تهران بزرگ در مأموریت ســالگرد ارتحال 
حضرت امام خبر داد.سردار احمدرضا رادان فرمانده کل انتظامی 
کشور در جلســه هماهنگی قرارگاه روح ا... فرماندهی انتظامی 
تهران بزرگ با اشاره به حضور بیش از ۲۰ هزار نیروی فرماندهی 
انتظامی تهران بزرگ برای مأموریت برگزاری ســالگرد ارتحال 
حضرت امام )ره( افزود: برای ایــن مأموریت عظیم و به منظور 
خدمت رسانی هرچه مطلوب تر به زائران عزیز از ظرفیت رده های 
همجوار مانند شرق و غرب استان تهران و استان البرز برای حفظ 
امنیت و انتظام عبور و مرور اســتفاده خواهد شــد.فرمانده کل 
انتظامی کشور ادامه داد: در جاده ها و مسیر های منتهی به حرم 
امام خمینی )ره( همکاران ما در پلیــس راه، کاروان ها را از مبدأ 
تا مقصد همراهی خواهند کرد و ان شاءالله با برنامه ریزی های 
صورت گرفته هم برای زائران در حین سفر و هم در زمان برگزاری 
شاهد مراسمی با شکوه توأم با امنیت و انتظام خواهیم بود.سردار 
رادان در ادامه به مسؤولیت فردی کارکنان در حوزه های جغرافیایی 
و زمانی تأکید کرد و از حاضران در جلســه خواست تا این نکته را 
در تمامی مأموریت ها مورد توجه قرار دهند.فرمانده کل انتظامی 
ضمن تأکید بر پشتیبانی مناسب از کارکنان حاضر در ماموریت، 
از رده های مختلف پلیس خواست تا با تمام ظرفیت در راه ها در 
خدمت زائران باشند و به منظور راحتی آن ها تمام تلاش خود را 
انجام دهند.وی با تأکید ویژه ای از فرماندهی انتظامی تهران بزرگ 
نیز خواست علاوه بر توجه به مأموریت ۱۴ و ۱۵ خرداد با توجه به 
خلوتی شــهر تهران از دیگر حوزه ها غافل نشده و با بهره گیری از 
نیرو های رده های دیگر از مواردی مثل سرقت و رانندگی خطرناک 

در اتوبان های تهران پیشگیری به عمل آید.
 

بیش از ۲۰ درصد جانباختگان سوانح 
رانندگی عابرین پیاده هستند 

رئیس پلیس راهور فراجا گفت: در اطراف حرم مطهر روگذر ها را 
مسدود کرده ایم تا زائرانی که پیاده هستند، دچار تصادف نشوند.

سردار هادیانفر در گفتگو با باشگاه خبرنگاران جوان گفت: پیشنهاد 
می کنیم رانندگان اتوبوســی که در حال تردد و جابجایی زائرین 
هستند، استراحت کافی را داشته باشند.وى گفت: به طور حتم از 
روز دوشنبه در مسیر برگشت  با موج ترافیک روبرو خواهیم بود، در 
خصوص تمهیدات لازم در این ایام تصمیم گیری و اعلام خواهد 
شد.ســردار هادیانفر تاکید کرد: ۸۲ درصد از تصادفات منجر به 
فوت به علت سرعت، سبقت غیر مجاز، خستگی و خواب آلودگی 

و عدم توجه به جلو اتفاق می افتد.
 

چند ویزا برای زائران ایرانی حج تمتع ۱۴۰۲ 
صادر شده است؟

سازمان حج و زیارت اعلام کرد: روند صدور ویزای حجاج ایرانی 
با سرعت ادامه دارد و ۱۰ روز قبل از آخرین پرواز رفت روادید تمام 
زائران صادر خواهد شد.براساس اعلام ســازمان حج و زیارت، 
امسال ۸۷ هزار و ۵۵۰ زائر ایرانی عازم سرزمین وحی خواهند شد 
تا اعمال حج تمتع را به جای آوردند. اعزام زائران از روز سوم خرداد 
از ۲۱ ایستگاه پروازی آغاز شــده و همچنان ادامه دارد.براساس 
برنامه ریزی های صورت گرفته روادید زائــران ایرانی به صورت 
الکترونیک صادر خواهد شد که تا روز ۱۳ خرداد ۶۵ هزار روادید 
صادر شده و در اختیار مدیران کاروان ها قرار گرفته است.به گفته 
غلامرضا رضایی معاون حج و عمره سازمان حج و زیارت، تمام 
ویزا های حجاج ایرانی تا ۱۰ روز قبل از انجام آخرین پرواز صادر 

خواهد شد تا زائران بدون دغدغه عازم عربستان شوند.
 

خدمات تامین اجتماعی پس از اخذ 
پروانه اشتغال برای اتباع خارجی

مدیرکل امور بیمه شدگان ســازمان تامین اجتماعی گفت: اتباع 
خارجی دارای حداقل ۳۰ روز سابقه پرداخت حق بیمه، می توانند 
در صورت احراز سایر شــرایط قانونی و ارائه مجوز اقامت معتبر، 
نسبت به انعقاد قرارداد ادامه بیمه اختیاری اقدام کنند.بر اساس 
قانون تامین اجتماعی، اتبــاع خارجی پــس از دریافت پروانه 
اشتغال با مراجعه به پلیس )فراجا( می توانند در چارچوب تعیین 
شده راهور، اقامت، گواهینامه رانندگی خودرو و موتورسیکلت نیز 
دریافت کنند.مهدی شکوری، مدیرکل امور بیمه شدگان سازمان 
تامین اجتماعی هم در این باره گفته بود، »اتباع خارجی که دارای 
حداقل ۳۰ روز ســابقه پرداخت حق بیمه قابل قبول نزد سازمان 
تامین اجتماعی باشــند، می توانند در صورت احراز سایر شرایط 
قانونی و ارائه مجوز اقامت معتبر، نسبت به انعقاد قرارداد ادامه 

بیمه به طور اختیاری اقدام کنند.«

اخبار
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مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی سیستان و بلوچستان 
گفت: آنچه در کوه خواجه درحال انجام است با استعلام از میراث فرهنگی 
استان و در هماهنگی با آن بوده و هدف از این اقدامات، ترمیم و بازسازی 
آســفالت جاده ای بوده که از قبل کشیده اســت. میراث فرهنگی هم با 
هرگونه دخل و تصرف در این کوه مخالف است.»کوه خواجه« در سیستان 
و بلوچستان که با نام »اوشیدا« شناخته می شود، از جمله آثار طبیعی و 
تاریخی شرق ایران است که آثاری از دوران اشکانیان را در برگرفته است. 
این اثر ملی که در فهرستِ انتظار یونسکو برای ثبت جهانی قرار دارد، اکنون 
در تهدید است؛ مدتی پیش اخباری از حضور ماشین آلات سنگین در پایین 
کوه خواجه برای جاده کشی و احداث یک پارکینگ در دل این میراث ملی 
به گوش رسید که هشــدار و نگرانی فعالان و دوستداران میراث فرهنگی 
را بر انگیخت.با این وجود،  علیرضا جلال زایی، مدیرکل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان سیستان و بلوچستان درباره اقداماتی 
که در کوه خواجه در حال انجام است، در گفت وگو با ایسنا تاکید کرد: ما با 
هرگونه دخل و تصرف در کوه خواجه مخالفیم. اگر قرار باشد آنجا کوه بُری 
صورت گیرد یا جاده ای برای آمد و شد کشیده شود یا حفاری انجام شود، 
به شــدت با آن مخالفیم.او اضافه کرد: جاده ای کــه در حال حاضر مورد 
بحث است، در سال ١٣٨۴-١٣٨۵ کشیده شده و تا یک جایی آسفالت 
شده اســت. تا همان جایی که آسفالت شــده، در حال بازسازی است، 
یعنی عملیات بازسازی آسفالت این جاده در دست اقدام است.مدیرکل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی سیستان و بلوچستان گفت: 
نگاه جدیدی نداریم که بخواهیم اثر را بر اساس سلیقه فردی و شخصی 
خود تغییر دهیم. همان آسفالت را ترمیم خواهیم کرد و بعد از آسفالت، 
جاده سنگ فرش می شــود و پارکینگی برای گردشــگران تعبیه خواهد 
شــد.جلال زایی اظهار کرد: تمام فعالیت هایی که در کــوه خواجه انجام 
می شود حتما با هماهنگی شورای فنی و شــورای راهبردی کوه خواجه 
انجام می شــود و مؤکدا می گویم که هرگونه دخل و تصرفی که بخواهد 
به اثر آسیبی وارد کند و میراث کشور را در مقیاس استانی خدشه دار کند، 
با آن برخورد خواهیم کرد. شــائبه هایی وجود دارد که کوه بری های انجام 
شده است و اگر پیمانکار این پروژه به هر دلیلی کوتاهی کرده باشد، برخورد 
میراث فرهنگی مخالف است.جامعه است، قربانی نادانی های غیرعمد 
شــود. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی سیستان 
و بلوچســتان درباره این که چه نهاد یا دستگاهی بازســازی این جاده را 
انجام می دهد، گفــت: پیمانکارهای متفاوتی در این جــاده کار کرده اند، 
اما پیمانکاری که در حال حاضر بازســازی جاده را انجام می دهد از طرف 

وزارت مسکن و راه و شهرسازی اســت، اما این فعالیت حتما باید با نظر 
کارشناســان ذی ربط ما )میراث فرهنگی( باشد و استعلام این فعالیت 
از اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی استان سیستان 
و بلوچستان گرفته شده اســت و با هماهنگی ما انجام می شود، اما اگر 
از مواردی که مدنظر ما اســت کوتاهی کنند، کار را متوقف و برای اساس 
ضوابط قانونی و حقوقی برخورد خواهیم کــرد. اگر به اثر، حریم یا عرصه 
آن لطمه ای وارد شده باشد با هیچ کس تعارف نداریم و حقوقی پیگیری 
خواهیم کرد تا احقاق حق شود.جلال زایی  در پاســخ به این پرسش که 
گزارش ها نشان می دهد که کوه خواجه با توجه به وضعیت زیرساخت و 
امنیت در حال حاضر چندان ماهیت گردشگری ندارد، بنابراین جاده کشی 
یا ترمیم این جاده چه ضرورتی دارد؟ اظهار کرد: در کوه خواجه گردشــگر 
داریم، هرچند مقیاس آن زیاد نیست، اما گردشگرانی برای بازدید می آیند. 
ما بدون تصویب شورای فنی و شورای راهبردی، اقدامی انجام نمی دهیم 

و بر این شــوراها هم نظارت وجود دارد. در مقیاس اســتانی، نهادهای 
اســتانی بر آن نظارت می کنند و در مقیاس بالاتــر وزارتخانه و معاونت 
میراث فرهنگی نظارت دارند.او همچنین در پاسخ به نگرانی هایی مبنی بر 
این که اقداماتی که در حال انجام است موقعیت جهانی شدن کوه خواجه 
را به خطر می اندازد، گفت: چنانچه هر دخل و تصرفی وجود داشته باشد 
و بخواهد جایگاه جهانی شــدن این اثر را به خطر بینــدازد، با آن برخورد 
خواهد شد. تا این لحظه اقدام جدیدی در این کوه انجام نشده است که اثر 
تاریخی طبیعی را دستخوش تغییر و تحولات کند و یونسکو کوه خواجه را 
از کاندیدای ثبت جهانی خارج کند. البته این اثر شاید در چند سال آینده 

کاندیدای جهانی شود و در حال حاضر این موضوع مطرح نیست.
جلال زایی درباره نیروهای نظامی مستقر در کوه خواجه که گفته می شود 
شــاید خللی برای ثبت جهانی این اثر ایجاد کند، اظهار کرد: با نیروهای 
مستقر در کوه خواجه در حال مذاکره هستیم تا اتفاقات خوبی را رقم بزنیم.

توضیحات مدیرکل میراث فرهنگی سیستان و بلوچستان درباره اتفاقات »کوه خواجه«:

میراث فرهنگی مخالف است

معاون سازمان هواپیمایی کشــوری درباره نحو تعلیق برخی فروشندگان آنلاین بلیت هواپیما در 
صورت گران فروشــی گفت: معمولا از زمانی که نامه به صورت رســمی ابلاغ می شود تا طی شدن 
فرآیند اداری، چند روز زمان می برد اما نهایتا باید فعالیت آن آژانس برای مدت زمانی که ذکر شده، 
متوقف شود.به گزارش ایسنا، هفته گذشته اعلام شد پیرو اخطاریه عمومی و توجه به نظارت های 
میدانی به عمل آمده از طریق کنترل بلیت های صادره پیامک های صدور و فروش بلیت ارسالی 
به مسافران و مبالغ پرداختی توسط خریداران از طریق سایت jimbo.ir مجوز شرکت خدمات 
مسافرت هوایی سیران گشــت به علت گران فروشی در مســیرهای داخلی توسط سازمان 

هواپیمایی کشوری به مدت یک ماه تعلیق شد.
در این راستا، حسن خوشخو - معاون هوانوردی و امور بین المللی سازمان هواپیمایی کشوری - در 
گفت وگو با ایسنا، درباره نحوه تعلیق برخی فروشندگان آنلاین بلیت هواپیما در صورت گران فروشی 
توضیح داد: آژانس ها یا دفاتر فروش بلیت هواپیما، به نحوی نماینده فروش ایرلاین ها هستند. 
ایرلاین ها بستر لازم را در اختیار آژانس قرار می دهند که بتوانند بلیت بفروشند. وقتی به ایرلاین ها 

نامه می زنیم، آنها موظف هستند که دسترسی فروش را به آن آژانس ببندند.
وی خاطرنشان کرد: معمولا از زمانی که نامه به صورت رسمی ابلاغ می شود تا زمانی که اعمال شود 
و تا زمان طی شدن فرآیند اداری، چند روز زمان می برد اما نهایتا باید فعالیت آن آژانس برای مدت 

زمانی که ذکر شده، متوقف شود.

فعالیتفروشندگانبلیتهواپیمادرچهصورتیتعلیقمیشود؟

آشیکهبرایبارانپختهمیشود
آیین »باران خواهی« در ایران قدمت زیــادی دارد و در هر خطه 
از جغرافیای این ســرزمین با اجرای مراســم های گوناگون در 
فصل های مختلــف، باران خواهی می کنند. در شــهر ایلخچیِ 
اُسکو در آذربایجان شرقی، زنان در فصل بهار گرد هم می آیند و با 

برگزاری آیینی به نام »کوچه آشی« طلب باران می کنند.
علی فلسفی میاب ـ مردم شناس و مسئول ثبت میراث ناملموس 
استان آذربایجان شرقی ـ درباره این آیین به ایسنا گفت: در شهر 
ایلخچی زنان از میانه اردیبهشــت ماه و گاه تــا پایان خردادماه 
آیین »کوچه آشــی« را برپــا می کنند. در این آیین کهن رســم 
است در کوچه  آش درســت کرده و بین همسایه ها پخش کنند. 
هر خانواده  یکی از اقلام آش را  تهیــه می کند و هر روز در یکی از 
محله های ایلخچی این مراسم اجرا می شــود.او با بیان این که  
آیین باران خواهی رسمی زنانه است و مردان در آن حضور ندارند، 
افزود: پخت این آش در چندین روز و هر سال در فصل بهار، همراه 
با دعا و نیایش در ایلخچی برگزار می شود. مراسم معمولا از اوایل 
صبح آغاز شده و آش نزدیک اذان ظهر بین مردم پخش می شود.

مسئول ثبت میراث ناملموس استان آذربایجان شرقی اضافه کرد: 
رسم دیگری که در گذشته در کنار پختن آش مرسوم بوده و اکنون 
کمرنگ شده اســت، این بوده که وقتی زنان در کوچه مشغول 
پختن آش بودند، یک پیرزن متدین قاشــق چوبــی را آرایش 
می کرد که به این عروسک چوبی »چمچه خاتون« گفته می شد، 
سپس دختران خردسال به دنبال پیرزن و عروسک چوبی اش راه 
می افتادند و به سمت خانه ها می رفتند و اشعاری در وصف باران 
می خواندند و با پاشیدن آب به عروسک، طلب باران می کردند.

این کارشناس مردم شناســی درباره قدمت آیین باران خواهی 
گفت: این آیین قدمت طولانی دارد و پیشینه آن به پیش از اسلام 
برمی گردد. در مردم شناسی عروسک باران خواهی نمادی از الهه 
باران )آناهیتا( بود و در فرهنگ ایرانی بسیار جایگاه والایی داشت، 
امروز هم بین بیشتر اقوام ایرانی آیین  باران خواهی مرسوم است.

به گفته مسئول ثبت میراث ناملموس استان آذربایجان شرقی، 
آیین سنتی »کوچه آشی« ایلخچی در بهمن ماه سال ١٣٩٩ به 
شماره ثبت ٢٣٠٨ در فهرســت میراث ناملموس کشور به ثبت 
رسیده و درحال حاضر جزو جاذبه های فرهنگی ایلخچی است.  

 

آغازطرحگردشگریدرگندیشاپور
مدیر پایگاه ملی میراث  فرهنگی گندی شــاپور و ایوان کرخه از 
شروع به کار طرح گردشگری زیرساخت های محوطه تاریخی 
گندی شاپور )آرامگاه یعقوب لیث صفاری( با اعتباری بالغ بر ۷۰۰ 
میلیون تومان خبر داد.به  گزارش ایســنا، یعقوب زلقی با اعلام 
این خبر اظهار داشــت: در حوزه ایجاد و توسعه زیرساخت های 
گردشــگری اقداماتی از قبیل تعویض در ورودی، ساماندهی و 
بهسازی راه های دسترسی به محوطه و بنای آرامگاهی یعقوب 
لیث  صفاری، ایجاد پارکینگ، ایجاد مسیر پیاده رو با آجرفرش، 
توسعه و ایجاد تابلوهای معرفی و آموزش محوطه، نورپردازی 
آرامگاه و... در ایــن محوطه در حال اجرا هســتند.مدیر پایگاه 
ملی میراث  فرهنگی گندی شاپور و ایوان کرخه افزود: تعویض 
دربهای قدیمی و جایگزین کردن در بزرگ به همراه سردر ورودی 
)با طرحی الهام  گرفته از سر در دانشگاه گندی شاپور باستان( به 
همراه تعبیه در کوچک در کنار ورودی به لحاظ ساماندهی منظر 
ورودی محوطه را نیز می توان اقدامات موثری در این خصوص 
برشــمرد.او اضافه کرد: ایجاد زیرســازی فضای سکو و نصب 
کانکس نگهبانی در کنــار در ورودی برای اســتقرار نگهبان در 
ورودی محوطه به لحــاظ کنترل بهتــر ورودی محوطه، ایجاد 
نظم و تامین امنیت، ساماندهی، توســعه و ایجاد پارکینگ در 
ورودی محوطه به مساخت حدود یک هکتار، ساماندهی حریم 
منظری محوطه برای رفاه حال گردشــگران، بهسازی کامل راه 
دسترســی از ورودی تا آرامگاه به طول ۳۰۰ متر شامل عملیات 
شن ریزی، شیب بندی و... با کف فرش آجری همراه با جداکننده 
مســیر آمد و رفت برای رفاه حال گردشگران و معلولان، ایجاد، 
توسعه روشنایی و نورپردازی ورودی محوطه تا بنای آرامگاهی 
یعقوب لیث  صفاری برای رفاه حال بازدیدکنندگان و گردشگران 
در ساعات شب و رونق گردشگری این محوطه بسیار ارزشمند 
تاریخی را می تــوان از دیگر برنامه های ارزنــده اجرایی در این  
خصوص قلمداد کرد.زلقی با بیان این که تا قبل از آغار این طرح 
اقدامات مختلفی در حوزه های حفاظتی، ســاماندهی، ایجاد 
زیرساخت های آب، برق و... توسط این پایگاه صورت پذیرفته 
بود گفت: این پایــگاه برای حفاظت و کنتــرل فیزیکی محیط 
پیرامون آرامگاه و پایگاه اقدامات بســیار موثری انجام داد که 
منجر به تعمیر و بازســازی کامل دیوارها، فنس ها و نیز فضای 
۱۰ هکتاری آرامگاه یعقــوب لیث  صفاری شــد. ضمن این که 
رنگ آمیزی همــه در و پنچره های ورودی محوطــه، آرامگاه، 
ساختمان اداری و سرویس های بهداشتی را نیز می توان از دیگر 

اقدامات اجرایی در محوطه به حساب آورد.

اخبار

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی هرمزگان 
گفت: بندر مقام به عنوان یکی از روستاهای جهانی گردشگری 

ایران به سازمان جهانی گردشگری معرفی می شود.
محمد محسنی با اعلام این خبر گفت: در بازدیدی که مدیرکل 
دفتــر توســعه گردشــگری داخلــی وزارت میراث فرهنگی از 
روستاهای گردشگر پذیر استان داشت، روستای ساحلی مقام 
به دلیل دارا بودن معیارهای لازم به عنوان یکی از گزینه های ایران 

برای معرفی به سازمان جهانی گردشگری معرفی انتخاب شد.
وی با اشــاره به اینکه دارا بــودن جاذبه های تاریــخ فرهنگی، 
جاذبه هــای طبیعــی و صنایع دســتی از معیارهــای انتخاب 
روستاهای جهانی گردشگری است، افزود: محوریت اقتصادی 
روستا بر پایه گردشگری، همکاری مردم روستا در روند توسعه 
و دارا بودن امکانات اولیه برای ورود گردشگر از دیگر معیارهای 
انتخاب این روستا بوده است.محسنی ادامه داد: سازمان جهانی 
گردشگری هرســاله بهترین دهکده های گردشگری را باهدف 
حفظ مکان های منحصربه فرد روســتایی، میراث و ارزش های 
آن ها و درعین حال ترویج گردشــگری به عنــوان راه حلی برای 
کاهش تمرکز جمعیت انتخاب می کند که امیدواریم بندر مقام 
بتواند این عنوان را کسب کند.سید مصطفی فاطمی مدیرکل دفتر 
توسعه گردشگری داخلی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی در بازدید از روستای مقام گفت: روستای ساحلی 

مقام ظرفیت ها و قابلیت های خوبی در حوزه گردشگری دارد.
وی افزود: بندر مقام می تواند به عنوان پشتیبان جزیره شیدور 

)مارو( در ارائه خدمات در حوزه گردشگر به گردشگران باشد.

مطالعهاحیای»حمامچاله«همدان
درحالانجاماست

مدیرعامل ســازمان عمران و بازآفرینی شهری شــهرداری همدان از انجام 
مطالعه احیای حمام تاریخی »چاله« در محدوده میدان باباطاهر خبر داد.
احسان صباغی در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: بازآفرینی ابنیه تاریخی در 
دستور کار ما است اما نمی خواهیم به کالبد این بناها آسیبی برسد بنابراین باید 
با الهام از میراث گذشتگان این کار به سرانجام برسد.وی از اتمام مرمت خانه 
تاریخی »پوستی زاده« تا پایان سال جاری خبر داد و افزود: امسال مرمت و 
احیاء این خانه تاریخی در دستور کار شهرداری همدان قرار گرفت و مرمت آن 
از اردیبهشت آغاز شد.صباغی با بیان اینکه مرمت بناهای تاریخی بر اساس 
اصول معماری سنتی همدان و ســبک و سیاق تزئینات معماری آنها انجام 
می شود، تصریح کرد: پس از اتمام مرمت خانه پوستی زاده کاربری متناسب 
با بنا برای آن تعریف و در راســتای رونق گردشــگری به کار گرفته می شود.

مدیرعامل سازمان عمران و بازآفرینی شهری شهرداری همدان در ادامه به 
ایجاد گذرفرهنگی همدان خبر داد و یادآور شد: گذر فرهنگی از میدان آرامگاه 
بوعلی تا میدان باباطاهر را در بر می گیرد و با محوریت اجتماعی ایجاد خواهد 
شد.وی اضافه کرد: در این  گذر خانه ها و بناهای تاریخی متعددی وجود دارد که 
باید در جهت حفظ و نگهداری آنها بکوشیم و در همین راستا مرمت خانه های 

تاریخی این محدوده و احیاء حمام چاله در دستور کار قرار دارد.

پلاکهایعرصه»هگمتانه«تملک
میشود

مدیر پایگاه تاریخی هگمتانه از تملک حــدود ۱۹ پلاک در این عرصه 
تاریخی خبر داد و گفت: به همین منظور با راه و شهرسازی صحبت هایی 
شده است.صاحب محمدیان منصور در گفت وگو با ایسنا، بیان کرد: در 
حال حاضر با ســه دســته از بازاریان چالش داریم؛ گروه اول بازاریان 
راسته حاج فضل ا... هستند که این چالش عمدتا به علت ناآگاهی آنها 
از ثبت جهانی است.وی ادامه داد: گروه دیگر کسبه بازار آهن فروشان 
هستند که مسیر جایگزین برای تردد آنها در نظر گرفته شده و مشکلی 
برای عبور و مرور آنها به وجود نمی آید و با آگاه ســازی این چالش نیز 
قابل حل است.محمدیان منصور اضافه کرد: دسته سوم مالکان حدود 
۱۹ پلاک در عرصه هگمتانه هســتند که پلاک ها باید تملک شوند و به 
همین منظور با راه و شهرسازی صحبت شده که برای تملک آنها کمک 
کند و اگر عملی شــود چالش جدی با بازاریان نخواهیم داشت و اگر 
این اقدام صورت نگیرد با مصوبه ای در میراث فرهنگی این مشکل حل 
می شود.وی درباره اقدامات صورت گرفته در محوطه تاریخی هگمتانه 
برای آماده سازی ثبت جهانی نیز اظهار کرد: مقرر شده تمامی کارگاه های 
کاوش در هگمتانه به صورت صندوقچه ای حفاظت شــود که عملیات 

اجرایی آن به زودی آغاز می شود.

بندر»مقام«کاندیدروستایجهانی
گردشگری
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معاون یگان حفاظت سازمان محیط زیست گفت: ۵۰ درصد کمبود نیرو 
داریم، این وضعیت باعث فشار چندین برابری به محیط بانان می شود.

همزمان بــا روز ملی محیط بان یکی از مشــکلات امــر حفاظت محیط 
زیست را در بحث سرانه حفاظتی دانســت و اظهارکرد: اکنون براساس 
چارت مصوب ســال ۹۲ ،۵۰ درصد کمبود نیرو داریم. این باعث فشــار 
چندین برابری به محیط بانان در زمینه کاری شــان می شود. تا جایی که 
می توان گفت هر محیط بان تقریبا چندین برابر اســتاندارد از عرصه های 
منابع طبیعی حفاظت کند که این فشــار مضاعف در کار تاثیرگذار است.
معاون یگان حفاظت سازمان محیط زیست مشکل دیگر را در زمینه زمان 
خدمت نیروها دانست و گفت: براساس دستورالعمل خدمتی و ضوابط 
اداره استخدامی ســازمان، محیط بانان کارمند محســوب می شوند. اما 
محیط بانان ۱۵ شبانه روز یعنی ۳۶۰ ساعت کار کنند و در واقع ۱۸۴ ساعت 
مازاد بر قانون تعیین شده خدمات کشــوری کار می کنند.وی تاکید کرد: 
یکی از مطالبات محیط بانان این است که سازمان برای این مقدار ساعات 
مازاد خدمت امتیاز ویژه ای را در نظر بگیرد البته باتوجه به محدودیت های 
بودجه قطعا نمی توان این سقف را به همه پرداخت کرد اما باز هم اقداماتی 
انجام شده تا بخشی از این مقدار را هم اکنون برای اضافه کار محیط بانان 
پرداخــت می کنیم.فلاحــی درباره دوره هــای آموزشــی محیط بانان و 
اقدامات انجام شده برای آنان اظهار کرد: حدود ۷۰ تا ۸۰ درصد نیروهای 
ما دوره های آموزشی اولیه را طی نکرده بودند. طی یک برنامه چندساله 
اکنون محیط بانان در بدو استخدام دوره های آموزشی را می گذرانند حتی 
فردی که در منطقه قبل از گذراندن دوره ها حضور پیدا می کند حالت فردی 
که درحال طی کردن این دوره ها است را دارد. با این روش قبل از گذراندن 
دوره ها در منطقه تجربه کســب می کنند.وی افزود: ما اکنون می توانیم 

بگوییم در آموزش های بدو خدمت محیط بانان به روز هستیم. قبل از آن 
افرادی حتی با نزدیک بودن به دوران بازنشستگی باز هم این دوره های 
آموزشــی را طی نکرده بودند.فلاحی با اشاره به اینکه شغل محیط بانی را 
جزو مشاغل تخصصی سازمان حفاظت محیط زیست محسوب کرده اند، 
توضیح داد: مزایای این اقدام برخوردار بودن از امتیازات صنفی اســت. 
این موضوع کمک بــه بحث حقوقی آن ها اســت.معاون یگان حفاظت 
سازمان محیط زیست درباره سختی کار محیط بانان تصریح کرد: آنان به 
علت شغلی که دارند امتیاز سختی شرایط کار به آن ها تعلق می گیرد. در 
گذشته این موضوع ۹۰۰ امتیاز داشــت که در گذر زمان به ۱۲۰۰ امتیاز هم 
می رسید اما ما این امتیاز را به ۳۰۰۰ امتیاز رساندیم. با افزایش ۵۰ درصدی 
حقوق ها در سال ۹۸ امتیاز سختی شرایط کار برای محیط بانان ۴۵۰۰ شد؛ 
به عبارتی محیط بانان در بدنه ســازمان حفاظت محیط زیست بالاترین 
جایگاه در سختی شرایط کار را دارند.وی تاکید کرد: محیط بانان به احتمال 
زیاد در دستگاه اجرایی کشور نیز جزو ردیف های اول سختی شرایط کار 
هستند.فلاحی ضمن اشاره به اینکه شغل محیط بانی از نظر ساعت کاری 
جزو مشاغل نامتعارف است و ساعت کاری مشخص ندارد، توضیح داد: 
براساس نظر و مصوبه هیئت وزیران محیط بانان اکنون از امتیاز نوبت کاری 
برخوردار هستند. در این موضوع نیز به آن ها در دریافت حقوق و مزایا کمک 
می شود.وی همچنین درباره کاهش ســاعت کاری محیط بانان افزود: 
براساس دستورالعمل خدمتی قبلی نیروهای محیط بانی باید ۱۸ شبانه روز 
مشغول به کار بودند و ۱۲ شبانه روز استراحت می کردند این درحالیست که 
باتوجه به بررسی های انجام شده و وضعیت کنونی جامعه تعداد روزهای 
خدمت سه روز کاهش یافته و به ۱۵ شبانه روز خدمت تبدیل شده است. با 
این اقدام نیروها می توانند به صورت یک روز در میان ۲۴ ساعت را خدمت 

و ۲۴ ساعت بعدی را استراحت کنند.
معاون یگان حفاظت سازمان محیط زیست درباره جیره غذایی محیط بانان 
اظهار کرد: براساس دستورالعمل سازمان حفاظت محیط زیست باید به 
محیط بانان جیره خشک تعلق بگیرد. محیط بانان کارمند دولت محسوب 
می شوند بدین جهت عدد ریالی که برای آن ها در نظر می گیرند شاید کمتر 
از ۲۰ هزارتومان باشد. با رایزنی مسئولان سازمان حفاظت محیط زیست از 

محل رفاهیات سایر نیروها، جیره غذایی به حدود سه برابر افزایش یافت، 
به طوری که اکنون روزانه ۵۰ هزارتومان به آنان تعلق می گیرد.فلاحی با اشاره 
به اینکه در گذشــته تجهیزات و لباس محیط بانان در هر استان به صورت 
جداگانه و سالیانه خریداری و به محیط بانان تحویل داده می شد، افزود: 
ما در این زمینه اقدامی را به صورت متمرکز در سطح کشور انجام دادیم. 
در نهایت در بحث خریدهای مورد نیاز صرفه جویی شــد چراکه در حجم 
بسیاری آن صورت می گرفت. به علاوه همه لباس هایشان متحدالشکل 
شده اســت و از یک کالا اســتفاده می کرتند. وی درباره ناوگان موتوری 
محیط بانان نیز گفت: غالب موتورسیکلت های ما قدیمی، فرسوده و از رده 
خارج بودند. ما از طریق یک شــرکت داخلی باتوجه به وجود محدودیت 
در خرید موتورسیکلت خارجی، ۱۲۰۰ دستگاه موتورسیکلت مونتاژ داخل 
کشور را تهیه و در پاسگاه های سراسر کشور توزیع کردیم. به عبارتی اکنون 
پاسگاه های ما باتوجه به تعداد محیط بانان حداقل دو موتورسیکلت آماده 
به کار را دارند.فلاح با اشاره به اینکه بیشتر خودروهای محیط بانی فرسوده 
هستند، افزود: ما در موضوع خودرو بسیار مشکل داریم، به طوری که غالب 
خودروهای خریداری شده اخیر پس از یک سال کارایی لازم برای استفاده 
در مناطق صعب العبور با شرایط آب و هوایی مختلف را ندارند. بدین جهت 
پس از مدتی آن ها هزینه های سنگین تعمیر و نگهداری دارند. بالای ۵۰ 
تا ۶۰ درصد ناوگان خودرویی ما فرسوده هستند و نیاز به بازسازی در این 
زمینه بسیار احساس می شــود. می توان گفت اقداماتی هم انجام شده 
اما در واقعیت جوابگو نبوده است.معاون یگان حفاظت سازمان محیط 
زیست ضمن اشاره به مجوزهای استخدام محیط بانان توضیح داد: ما در 
گذشته سالانه حدود ۲۵۰ نفر مجوز استخدام داشتیم این در حالیست که 
با رایزنی با دستگاه های ذی ربط این تعداد را به ۳۸۰ نفر مجوز برای جذب 
محیط بان رساندیم همچنین بخش دیگری از نیروها از طریق افراد واجد 
شرایط سهمیه های خانواده های جانبازان و شــهدا تامین می شود. این 
نیروها به بدنه محیط بانی کشور تزریق می شوند و کاستی های کمبود نیرو را 
کمی جبران می کنند.وی درباره اینکه براساس قانون حمایت های بیمه ای 
و قضایی از محیط بانان و جنگل بانان بیمه های تکمیلی آنان را انجام دادند 
تصریح کرد: بیمه تکمیلی برای خود محیط بانان صد درصد رایگان است .

معاون یگان حفاظت سازمان محیط زیست خبرداد

کمبود ۵۰ درصدی محیط بان در کشور

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشــور گفت: ارزیابی محیط زیستی طرح راه آهن رشت-
آســتارا در دفتر ارزیابی در حال انجام و هنوز نتیجه نهایی اعلام نشده اســت.طرح راه آهن رشت 
- آستارا، از طرح های کلان ریلی کشور است که طی سالیان گذشــته مطالعات زیادی بر روی آن 
انجام شده و این طرح علاوه بر اهمیت راهبردی ترابری از مسیر این طرح، به عنوان حلقه تکمیل 
کننده بین المللی ریلی شمال - جنوب، از منظر ملی، بین المللی و راهبردی، جایگاه ویژه ای در 
بین تمامی طرح های ریلی کشور دارد.مسیر ریلی رشت- آستارا حلقه نهایی کریدور شمال-

جنوب محسوب می شود، این کریدور نیز به عنوان پل ارتباطی کشور های اروپایی با اقیانوس هند و 
خلیج فارس به شمار می رود و ارتباط کشور های شمال اروپا، اسکاندیناوی و روسیه از طریق ایران با 
کشور های حوزه خلیج فارس، حوزه اقیانوس هند و جنوب شرقی آسیا را فراهم خواهد کرد.محور 
ریلی رشــت - آســتارا با طول ۱۶۴ کیلومتر، یکی از مهم ترین بخش های این ابرپروژه ریلی کشور 
است و قرار گرفتن گیلان در همسایگی کشور های حاشیه خزر، عضو اتحادیه اوراسیا و شانگ های 
بر اهمیت آن افزوده است و بستر مناسبی برای توسعه صادرات و روابط تجاری کشور با همسایگان 
به شمار می رود.پس از امضا توافقنامه ایجاد این خط ریلی میان ایران و روسیه در روز چهارشنبه ۲۷ 
اردیبهشت ماه برخی مدعی شده اند که این پروژه پیوست محیط زیستی ندارد و موجب وارد شدن 

خسارات به جنگل های استان گیلان خصوصاَ جنگل های گیسوم خواهد شد.

بررسی پیوست محیط زیستی پروژه راه آهن رشت-آستارا

 هنوز نتیجه نهایی اعلام نشده است

ســید عادل مولا معاون محیط طبیعــی اداره کل حفاظت 
محیط زیســت خوزســتان گفت: میــزان آبگیــری تالاب 
بین المللی شادگان حدود ۹۰ درصد، تالاب بامدژ ۸۷ درصد 
و تالاب میانگران حدود ۸۵ درصد است اما با توجه به آورد 
رودخانه کرخه و بارندگی هــای کم، تالاب هورالعظیم حدود 

۵۰ درصد آبگیری شده است.
معاون محیــط طبیعــی اداره کل حفاظت محیط زیســت 
خوزستان بیان کرد: از سال گذشته تاکنون هدف، مدیریت 
آب موجود در تالاب ها است تا از فصل سخت گرما گذر کنیم.

مولا عنــوان کرد: بــرای مدیریــت آب در تالاب شــادگان، 
اقداماتی به منظور جلوگیری از خروجی های آب شیرین از 
تالاب در حال انجام است تا از هدررفت آب جلوگیری شود.

وی در خصــوص مطــرح شــدن قــرار گرفتــن تــالاب 
بین المللی شــادگان در لیســت سیاه کنوانســیون رامسر 
افــزود: گزارش هایی که در ایــن خصوص ارائه می شــود 
باید علمی و متقن باشــند؛ شــاید صحبت هــا و ادعاهایی 
از ســوی افراد غیر مســئول در این زمینه مطرح شــود اما 
 چنین چیزی گزارش نشــده و اکنون وضعیــت این تالاب 

مناسب است.
مــولا بیــان کــرد: تــالاب شــادگان در لیســت ســیاه 
کنوانســیون رامســر قــرار نگرفته امــا تهدید وجــود دارد 
و زمانــی کــه تهدید بســیار زیــاد وجود داشــته باشــد 
 و تالاب رو به نابودی اســت، ممکن اســت ایــن اتفاقات 

رخ دهد.

افغانستان بر اساس آیین نامه های بین 
المللی مکلف به تامین حقابه ایران است

رئیس سازمان محیط زیست با بیان اینکه هیرمند مطالبه جدی کشور 
است، گفت: افغانستان در قالب آیین نامه ها و پروتکل های بین المللی 
مکلف است این حقابه را به سمت کشور ما سرازیر کند.علی سلاجقه در 
رابطه با آخرین پیگیری ها در حقابه هیرمند با بیان اینکه این حق ایران 
در مجامع بین المللی و دادگاه های مربوطه در سطح دنیا قابل پیگیری 
است، عنوان کرد:، چون افغانستان کشور همسایه است سعی داریم در 
قالب رایزنی های طرفین، کار را به انجام برسانیم.وی با اشاره به اینکه 
رئیس جمهور در سفر به استان سیستان و بلوچستان این موضوع را به 
صورت جدی مطالبه کرد، ادامه داد: ما حق حیات مردم خود را با هیچ 
چیزی عوض نمی کنیم و جمهوری اســلامی ایــران مدافع ملت خود 
است.رئیس سازمان محیط زیست خاطرنشان کرد: امید است هیات 
حاکمه افغانســتان این پیام را به خوبی دریافت کرده باشد هرچند در 
بیانیه اول که وزارت امور خارجه این کشور منتشر کرد موضوع تا حدود 
مسالمت آمیزی مطرح شد.وی در پاسخ به این سوال که آیا قرار است 
مذاکراتی بین ایران و هیات حاکمه افغانســتان برگزار شود، بیان کرد: 
قرار بود بنده با هیاتی یک نشست برگزار کنم، اما کار به وزارت نیرو سپرده 

شد در هر صورت در آینده نزدیک خبر های خوبی خواهیم شنید.

رئیس اداره امور مراتع گیلان:

گیلان حدود ۲۴۵ هزار هکتار مرتع دارد

رئیس اداره امور مراتع گیلان، وسعت مراتع گیلان را ۲۴۴ هزار و ۹۸۶ 
هکتار اعلام کرد و گفت: یکی از بهترین اقدامات در مراتع رعایت فصل 
و ظرفیت چرا است.شــاهین علیجانپور در گفت وگو با ایسنا، حفظ و 
احیای مراتع را یکی از وظایف ذاتی سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
دانســت و اظهار کرد: کنترل و مدیریت چرا در مراتع در دستور کار اداره 
امور مراتع اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان گیلان قرار دارد.

وی افزود: مراتــع بخش اعظمــی از منابع طبیعی اســتان را به خود 
اختصاص می دهند و خوشــبختانه مرتعداران همکاری لازم را با اداره 
امور مراتع اســتان گیلان دارند.رئیس اداره امور مراتع اداره کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری گیلان با اشــاره به آغاز فصل مجــاز بهره برداری 
از مراتع از ۱۵ خردادماه هر سال لغایت ۱۵ مهرماه، عنوان کرد: یکی از 
بهترین اقدامات در مراتع رعایت فصل و ظرفیت چرا است.علیجانپور 
بهترین شیوه و کم هزینه ترین روش برای احیا و اصلاح مراتع استان 
را رعایت فصل چرا دانست و متذکر شــد: با توجه به شرایط اقلیمی و 
اکولوژیکی، گیلان جلوگیــری از ورود دام به مراتــع قبل از فصل چرا، 
موجب می شود که پوشش گیاهی مراتع در اوج باشد که نقش مهمی 

در حفاظت خاک دارد.

تالاب بین المللی شادگان در »لیست 
سیاه« کنوانسیون رامسر است؟

کشف و ضبط محموله کبک وحشی از 
شکارچیان غیر مجاز در بهارستان

رییس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان بهارستان گفت: ۱۸ 
قطعه کبک وحشی با هماهنگی مراجع قضایی در روستای اورین 
طی عملیات یگان حفاظت اداره محیط زیست بهارستان کشف و 
ضبط شد.محمد علی جودکی در تشــریح این خبر اظهار داشت: 
پس از دریافت گزارش شهروندان، مبنی بر نگهداری تعدادی پرنده 
وحشی در یک منزل مسکونی واقع در روستای اورین، ماموران 
اجرایی این اداره موضوع را در دستور کار بررسی قرار داده و پس از 
اطمینان از صحت گزارش واصله، با هماهنگی دادستان بهارستان 
و دریافت حکم ورود، به همراه ماموران نیروی انتظامی، سریعا 
به محل اعزام شــدند.وی در ادامه افزود: پس از حضور در محل 
و بازرســی صورت گرفته، ۱۸ قطعه کبک وحشی به همراه ۵ عدد 
قفس چوبی در این منزل کشــف و ضبط شد و به مرکز نگهداری 
پارک پردیسان تحویل داده شده تا پس از اطمینان از سلامت و 
قابلیت پرواز، این کبک ها به دامان طبیعت بازگردند.رییس اداره 
حفاظت محیط زیســت شهرستان بهارســتان خاطرنشان کرد: 
پس از تنظیم صورتجلســه، پرونده متخلفین برای سیر مراحل 
قانونی به مراجع قضایی ارجاع و تا حصول نتیجه توسط این اداره 
پیگیری های لازم صورت خواهد پذیرفت.وی در پایان تاکید کرد: 
شهروندان در صورت مشاهده موارد مشابه و هرگونه تخلف زیست 
محیطی می توانند از طریق سامانه ۱۵۴۰ و یا از طریق شماره تماس 

۰۲۱۵۶۷۵۱۷۶۱ موضوع را به این اداره گزارش دهند.
 

 تعطیلی یک واحد آلاینده غیر مجاز
 در شهریار

رییس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان شهریار از تعطیلی 
فعالیت یک واحد رنگرزی غیر مجاز در این شهرستان خبر داد.

رییس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان شهریار با بیان این 
خبر گفت: در پی شکایت تلفنی واصله به اداره نظارت بر عملکرد و 
بازرسی اداره کل حفاظت محیط زیست استان تهران درخصوص 
فعالیت یک واحد آلاینده داخل یکی از باغات واقع در روستای 
الورد در شهریار، کارشناسان اداره محیط زیست شهریار به محل 
مراجعه کردند.وی افزود: پس از بازدید و بررســی کارشناسی 
مشخص شــد این واحد در زمینه رنگ پارچه مشغول فعالیت 
بوده و تمهیدات زیســت محیطی لازم را برای کنترل آلاینده ها 
ندارد. رییس اداره حفاظت محیط زیســت شهرستان شهریار 
ادامه داد: در این رابطه اخطاریــه تعطیلی فعالیت آلاینده برای 
مسئول مربوطه صادر و ابلاغ شد. اکار تصریح کرد: در پایان مهلت 
قانونی باتوجه به عدم اقدام موثر از ســوی این واحد، با حضور 
مسئول واحد فعالیت آن متوقف و مقرر شد دستگاه ها در اسرع 

وقت جمع آوری شوند.
 

علیرضا شهرداری: »پیروز« نباید 
تاکسیدرمی می شد

تیمارگر »پیــروز«، از مراحل پایانی تاکســیدرمی این توله یوز 
خبر داد و گفــت: نباید »پیــروز« را تاکســیدرمی می کردند.

علیرضا شــهرداری، تیمارگر »پیروز«، در صفحه شخصی خود 
در توییتر نوشــت: که از طرف تیم تاکســیدرمی »پیروز« با او 
تماس گرفته و خواسته شده که چند عکس با کیفیت برایشان 
بفرستد تا تاکسیدرمی صورت را انجام دهند، او نوشت مخالف 
تاکسیدرمی گونه های تلف شده نیستم، ولی در این مورد مگر 
من چقدر طاقت دارم؟ شهرداری به تماس تلفنی اشاره می کند 
و می گوید: چند روز پیش با من تماس گرفته شد و گفتند چند 
عکس باکیفیت از صورت »پیروز«، برایشــان بفرســتم، چون 
تاکسیدرمی به مرحله صورتش رسیده است، من هم عکس ها 
را فرستادم، چون نمی خواستم اختلالی در کارشان ایجاد شود، 
اما همچنان نظرم این اســت که نباید »پیروز« را تاکسیدرمی 
می کردند و باید به همان نگهــداری بافت های ژنتیک او اکتفا 
می شــد.وی می گوید: من به شــدت مخالف تاکســیدرمی 
حیواناتی هستم که شکار یا کشته می شــوند، اما تاکسیدرمی 
گونه هایی که به هر دلیلــی در باغ وحش ها، تصادفات جاده ای 
و یا براثر بیماری تلف می شــوند، در تمام دنیا انجام می گیرد و 
امری عادی است، این تاکســیدرمی ها در موزه قرار می گیرد، 
من خودم بار ها بچه ها را به موزه سازمان محیط زیست برده ام 
و درباره گونه هایی صحبت کردیم کــه بچه ها امکان دیدن خود 
آن گونه را نداشتند، اما تاکسیدرمی آن را از نزدیک دیدند من با 
خود تاکسیدرمی مخالفتی ندارم.شهرداری ادامه داد: حرف من 
این است که ما در موزه های مختلف کشور یوزپلنگ های زیادی 
داریم که تاکسیدرمی شده اند، اختصاصاً در رابطه با پیروز، نظر 
شخصی من این است که ما که نمونه تاکسیدرمی یوز آسیایی 
را زیاد داریم، »پیروز« هم که قبل از مرگ براثر کار های درمانی 

مو های زیادی از او اصلاح کرده بودند. 

اخبار
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صاحبامتیاز:شرکتتوسعهرسانهبرترزایندهرود
پــل جنــب ارتــش، خیــابان اصفهــان، اصفهــان: دفــر
3 واحــد ســوم، طبقــه ،119 ســاختمان حســینآباد،

تلفن:031-36253881،36253880
دفتـــرتهـــران:تهـران،میـــدانانقـلاب،جمـالــــزادهجنـوبـی،

ــوری،پــلاک146،طبقــه3 ــاصب نبــشکوچــهآق
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مدیرعامل شــرکت نمایشــگاه های بین المللی اصفهان از برگزاری 
شانزدهمین نمایشگاه بین المللی طلا، فلزات گران بها، گوهرسنگ ها، 
ماشین آلات و صنایع وابســته خبر داد و گفت: این نمایشگاه یکی از 

بهترین نمایشگاه های تخصصی و بین المللی اصفهان است.
احمدرضــا طحانیان در نشســت خبری شــانزدهمین نمایشــگاه 
بین المللی طلا، فلزات گران بها، گوهرسنگ ها، ماشین آلات و صنایع 
وابســته با بیان اینکه این نمایشــگاه یکی از بهترین نمایشگاه های 
تخصصی و بین المللی اصفهان است، اظهار کرد: این نمایشگاه از ۲۲ 
تا ۲۶ خردادماه ۱۴۰۲ برگزار خواهد شــد و مهمانان این نمایشگاه از 
سراسر کشور و کشــورهای خارجی خواهند بود.وی با اشاره به اینکه 
اصفهان همیشه در صنعت طلا حرف برای گفتن داشته است، افزود: 
تلاش می کنیم این نمایشگاه را به بهترین شکل برگزار کنیم، چرا که 
حرکت به سمت رویدادمحوری هدف اصلی این نمایشگاه است و در 
کنار نمایشگاه رویدادها و دوره های آموزشی مرتبط در این نمایشگاه 
برگزار می شود.مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی اصفهان 
از برگزاری این نمایشــگاه اظهار امیدواری کرد و گفت: سال گذشته 
نمایشــگاه طلا و جواهر بیش از ۱۰۰ شــرکت کننده و بیش از ۱۰ هزار 
بازدیدکننده داشت. امیدواریم این نمایشگاه بتواند منجر به بهبود و 
رونق اقتصاد کشور شود. امســال بالغ بر ۵۲ نمایشگاه در نمایشگاه 
بین المللی اصفهان برگزار خواهد شد که کمتر از ۱۰ مورد آن بین المللی 
است.وی با اعلام اینکه استان اصفهان با حضور تعداد زیادی کارگاه 
ساخت طلا و جواهر جایگاه ویژه ای در هنر صنعت طلا دارد، تصریح 
کرد: نمایشگاه طلا و جواهر امسال رشــد ویژه ای داشته و می تواند 

بهبود بیشتر این صنعت را به دنبال داشته باشد.

بازدید هیئت ۳۰۰ نفره ای از عمان از نمایشگاه طلا
حمیدرضا نیکخواه، رییس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان طلا و 
جواهر اصفهان نیز با حضور در این نشست، اظهار کرد: این نمایشگاه 
ویترینی از تلاش شبانه روزی صنعتگران عرصه طلاست که امیدواریم 
بتوانیم در آن از حضور همــه فعالان این عرصه بهره مند شــویم.وی 
با اشــاره به برگزاری شانزدهمین نمایشــگاه بین المللی طلا، فلزات 
گران بها، گوهرسنگ ها، ماشین آلات و صنایع وابسته، افزود: هیئت ۳۰۰ 
نفره ای از عمان به ایران ســفر خواهند کرد که نیمی از آنها در حوزه طلا 
و جواهر فعال هستند و امیدواریم بتوانیم از حضور آنان در نمایشگاه 
بهره مند شویم. قطعا برگزاری مطلوب این نمایشگاه ها موفقیت صنف 

و صنعت را به دنبال داشته و راه آنهارا تسهیل خواهد کرد.

نمایشگاه طلا و جواهر به نام ایران است
همچنین محســن طلایی مینایــی، رییس انجمــن تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان طلای اصفهان، در این نشست با تاکید بر اینکه هیئت هایی 
از عمان، هند، ترکیه و عراق در این نمایشــگاه شرکت می کنند که لازم 
است پذیرایی خوبی از آنها داشــته باشیم، تصریح کرد: این نمایشگاه 
نباید به عنوان نمایشگاه طلای اصفهان بیان شود زیرا همه عرصه های 
فعال کشــور در این نمایشگاه شــرکت می کنند و این نمایشگاه طلا و 
جواهر ایران است.وی افزود: همزمان با نمایشگاه، میز کشوری طلا در 
تاریخ بیست ودوم خردادماه در اتاق بازرگانی اصفهان با حضور رؤسای 
اتحادیه ها و انجمن های سراسر کشــور برگزار می شود.رییس انجمن 
تولیدکننــدگان و صادرکنندگان طلای اصفهان با اعــلام اینکه به دلیل 
قوانین بین المللی طلای تولید شــده در ایران در سایر کشورها قابلیت 
عرضه ندارد، خاطر نشان کرد: توانمندی عرضه محصولات ایرانی در همه 
کشورها وجود دارد؛ اما قوانین بین المللی مانع صادرات طلا خواهد شد.

حضور ۱۴۶ غرفه در شانزدهمین نمایشگاه 
بین المللی طلا و صنایع وابسته

مجتبی غلامزاده، عضو هیئت رییسه انجمن طلا و جواهر اصفهان نیز در 
این نشست خبر داد: این نمایشگاه در فضایی بالغ بر ۱۶ هزار متر مربع 
برگزار خواهد شــد و تاکنون حضور ۱۴۶ غرفه در این نمایشگاه قطعی 
شده است. بیشترین تعداد مشارکت کننده در بخش ماشین آلات از 
تهران و اصفهان حضور دارند و از استان های آذربایجان شرقی و غربی، 
بوشهر، یزد و خراسان رضوی نیز مشارکت کنندگانی در نمایشگاه حاضر 
خواهند شد.وی افزود: سال گذشــته ۲۲ نفر از طراحان جوان صنعت 
طلا و جواهر در یک پاویون تولیدات خود را ارائه دادند که بســیاری از 
آنها امسال کسب وکار خود را راه اندازی کرده اند و غرفه های اختصاصی 
خود را در نمایشگاه خواهند داشــت.عضو هیئت رییسه انجمن طلا و 
جواهر اصفهان اضافه کرد: امسال غرفه های شش متری به ۲۴ نفر از 
جوانانی که به تازگی وارد این حوزه شــده اند با هزینه ای مختصر تعلق 
می گیرد. امیدواریم با همکاری این جوانان بتوانیم خلأهای موجود در 
زمینه طراحی مصنوعات طلا را رفع کنیم.در پایان این نشست تعدادی 
از ماشین ســازان و فعالان عرصه طلا از دغدغه های عرصه های خود و 
ویژگی های نمایشگاه بین المللی طلای اصفهان به گفت گو پرداختند 
و با حضور آنها از پوستر شانزدهمین نمایشگاه بین المللی طلا، فلزات 

گران بها، گوهرسنگ ها، ماشین آلات و صنایع وابسته رونمایی شد.  

دستیار ویژه وزیر راه و شهرسازی در جلســه شورای مسکن استان 
اصفهان با تاکید بر رفع ناهماهنگی های بین دســتگاهی گفت: این 
ناهماهنگی هــا موجب کنــدی در پروژه های نهضت ملی مســکن 

می شود.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی )اصفهان(؛ در جلسه 
شورای مسکن استان اصفهان که با حضور هیئت بازرسی وزارت کشور 
و وزارت راه و شهرسازی برگزار شد مسائل، مشکلات و چالش های 

طرح نهضت ملی مسکن استان مورد بررسی قرار گرفت.
در این جلسه ضمن ارائه گزارشی از سوی علیرضا قاری قرآن، مدیرکل 
راه و شهرسازی استان اصفهان پیرامون وضعیت تامین زمین و اجرای 
این پروژه ها، ســایر اعضا نیز گزارشــاتی در زمینه وضعیت پرداخت 
تســهیلات، خدمات زیربنایی، جلســات شورای مســکن و ستاد 

بازآفرینی شهری استان ارائه کردند.

روح ا... اکبری، دســتیار ویژه وزیر راه و شهرســازی پس از استماع 
گزارشــات، دغدغه ها و چالش های موجود اظهار داشت: با توجه به 
اینکه مســکن، کلان پروژه دولت اســت برای اجرای آن عزم جدی 

تمامی دستگاه های مرتبط را می طلبد.
وی با بیان اینکه مسکن بحث فرابخشی است، اذعان داشت: مسکن 
موضوع بخشی نیست که یک دستگاه بتواند تمام بار آن را به دوش 
بکشد و وزارت راه و شهرسازی هر آنچه از حیث زمین و منابع داشته 
برای این طرح به میان آورده و بانک مســکن نیــز بیش از تعهدش 

عمل کرده است.
وی در خصوص مبحث آب پروژه های طرح نهضت ملی مسکن استان 
اصفهان بیان داشت: در این طرح، جابه جایی جمعیت وجود ندارد و 
جمعیت جدیدی ایجاد نشــده چون یکی از شرط های طرح داشتن 

پنج سال سکونت است پس بحث تامین منابع آب جدبد نیست.

مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی خبرداد:

گشایش نمایشگاه بین المللی طلا در اصفهان

دستیار ویژه وزیر راه و شهرسازی در جلسه شورای مسکن استان  تاکید کرد:

ضرورت هماهنگی بین دستگاهی برای سرعت بخشی به طرح 
نهضت ملی مسکن استان اصفهان

منبع : ایمنا 

جلسه هیئت مدیره اتحادیه شرکت های قطار شهری کشور با حضور 
اردشیر احمدزاده رییس اتحادیه، مهدی کوهی مدیرعامل ذوب آهن 
اصفهان، مدیران عامل شرکت های قطار شهری سراسر کشور، ایمان 
فرهمندی رییس کمیســیون عمران،حمل و نقل و ترافیک شورای 
اسلامی شــهر مشــهد و جمعی از صاحب نظران عرصه حمل و نقل 
ریلی کشور به میزبانی شرکت قطار شــهری مشهد، دوشنبه هشتم 
خردادماه برگزار شد.مهدی کوهی، مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در 
این جلســه گفت:این مجتمع عظیم صنعتی از سالیان گذشته برای 
تولید ریل ملی سرمایه گذاری کرده و بر این اساس برخی از تجهیزات 
مورد نیاز تولید این محصول را از کشــور آلمان وارد کرد . ســپس با 
دانش و اندیشه تلاشــگران کارخانه و بر اساس اســتاندارد جهانی، 
ریل ملی به عنوان یک افتخار ملی در کانون صنعت فولاد کشور تولید 
شــد و خودکفایی به یاد ماندنی در تاریخ صنعت کشور بر پایه شعار 
 »ما می توانیم« به ثبت رســید تــا کشــور از واردات محصولی ارز بر 
بی نیاز شود. وی افزود : ذوب آهن اصفهان از سالیان دور و در زمانی 
ریســک تولید ریل ملی را پذیرفــت که کمتر مجموعــه ای به تولید 
داخل فکر می کرد بنابراین می توانم بگویم این شناســنامه صنعت 
فولاد کشور،ســرآمد تولید تولید داخل و الگویی عملیاتی برای سایر 
صنایع کشــور در عرصه بومی ســازی قلمداد می شــود.مدیرعامل 
شــرکت تصریح کرد : امروز با افتخار اعلام می کنم بیش از ۱۳۰ هزار 
تن از این محصول اســتراتژیک بــا تلاش و کوشــش همکارانم در 
ذوب آهن اصفهان تولید شــده و در اقصی نقاط کشور مورد استفاده 
قرار گرفته اســت.مهدی کوهی با بیان اینکه هــم اکنون ۶۷ هزار تن 
قرارداد فعال با شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور 
داریم ،بیان کرد : دولت سیزدهم توسعه خطوط ریلی را سطح کشور 
به صورت ویژه در دســتور کار قرار داده اســت و بر این اساس برای 
تامین ریل با ذوب آهن اصفهان قراردادهای بســیاری را منعقد کرده 
و همچنین در دســت انعقاد دارد.مدیرعامل این شرکت خاطر نشان 
کرد:مقام معظم رهبری در پیام نوروزی ، تولید ریل در داخل کشــور 
را به عنوان یک دســتاورد بزرگ معرفی کردند و ایــن رویکرد مقام 

معظم رهبری به مقوله »ســاخت داخل« سبب شــد، برنامه ریزی 
 برای افزایش تولید این محصول اســتراتژیک در ذوب آهن اصفهان 

عملیاتی شود.

ذوب آهن اصفهان؛ یکه تاز تولید آرک معدن
مهدی کوهی افزود : ذوب آهن اصفهان همچنیــن ۲۸ هزار تن آرک 
معدنی را نیز به معادن کشور تحویل داده و یکه تاز تولید این محصول 
است،محصولی که در ایمنی معادن، حرف اول را می زند.وی گفت : در 
زمینه تولید چرخ و محور،ســوزن ریل و سایر ملزومات صنعت حمل 
و نقل ریلی نیز ذوب آهن اصفهان عملکرد درخشــانی داشته است و 
می توانم بگویم این مجتمع عظیم، صنعت تولیــد ریل به عنوان یک 
جریان خودکفایی که روز به روز شکوفاتر می شود را در داخل کشور بنیان 
نهاد و توسعه بخشید.مدیرعامل ذوب آهن اصفهان گفت : شرکت راه 
آهن تهران و حومه،شهرهای بهارستان،پرند،تبریز و ... نیز از ریل متروی 
ذوب آهن در خطوط ریلی خودشان استفاده کردند.وی گفت : کل قرارداد 
ریل قطار شهری مشهد نیز در ذوب آهن تولید شده و آماده تحویل است.

محمدامین یوسف زاده، مدیر مهندســی نورد ذوب آهن اصفهان نیز 
گفت: این مجتمع عظیم صنعتی هیچگاه کیفیت تولید را فدای کمیت 
نکرده و ســبد متنوع محصولات آن زینت بخش پروژه های عمرانی 
گوناگون کشور است.وی افزود: تولید ریل در داخل کشور،رویایی بود که 
ذوب آهن اصفهان آن را در عمل به منصه ظهور رساند و نشان داد در جبهه 

تولید،این دانش و تجربه جوانان ایرانی است که حرف اول را می زند.

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان:

ذوب آهن اصفهان با تولید ریل، سرآمد بومی سازی در کشور است
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